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Zupančič, Marjan Žnidaršič. Tiska Tiskarna Ljudske pravice v Ljubljani. Nenaročenih rokopisov ne vračamo. Po mnenju Sekretariata za informacije IS SRS št. 421-1-72 z dne 26. 9. 1974 je IMP Glasnik oproščen temeljnega davka od prometa

obi- Kitajsko tržišče Daleč in blizu!
Kitajska nam je vse bližja, ali pa vse bolj oddaljena. Človek nima 

Pravega občutka za to deželo, čeprav smo zadnje čase kar okupirani 
1 njeno bližino in oddaljenostjo hkrati. Takorekoč na dlani, bolje pred 
°čmi sta nam dva medijska dogodka in kulturna hkrati, film Zadnji 
kitajski cesar - film leta v vseh ozirih in pa Kitajska razstava dveh 
dinastij. Oba medijska dogodka sta pritegnila širok krog publike, ki jo 
ta dežela s svojo specifiko zanima.

Povsem drugačen odnos pa 
'majo do te dežele poslovneži, ki 
v njej vidijo »potrošni rezervoar« 
brez dna in na razne načine po- 

D> skušajo vliti svoj »piskerček« olja 
:t“l v ta »rezervoar«, da tega ne bi
' * borili drugi. V poslovnem svetu 

se zmeraj velja rek: »Kdor prej 
Pride, prej melje.« Na ta izziv ni 

ii ostal povsem imun tudi IMP, še 
posebej delovna organizacija 
Iko, ki išče različne poti prodora 
na ta trg. V lanskem letu se je 
v Kitajski mudil direktor te orga

ni nizacije Rudolf Bukovac, ki 
fv Pravi, da se o Kitajski in možnosti 
jn| Prodora na to tržišče ne kaže 

,d £ Posebej pogovarjati, saj vemo, 
ied' kaj Kitajska pomeni tako geo- 

i šrafsko, kot tudi po številu prebi- 
las' valcev. Na osnovi tega so se v Iku 

rotili iskanja možnosti prodora na 
=: to tržišče, ki mora biti organizi

rano in enotno, ne samo na ravni 
podjetja, ampak na ravni države, 
kajti drugače se na tem trgu zgu
biš, enostavneje rečeno zvode
niš. Zato so navezali tesnejše

stike s poslovno skupnostjo 
Vugoagrar, ki deluje v okviru 
Splošnega združenja za kmetij
sko in prehrambeno industrijo. 
Naloga te skupnosti je priprava 
skupnih ponudb in opravljanje 
inženiring storitev ter svetoval
nih poslov za izvoz bioloških re
produkcijskih materialov, pro
jektiranje, graditev objektov in 
dobavo opreme za tehnološke li
nije na področju živinoreje, rast
linske proizvodnje ter prehrane.

»Skupnost bo v okviru poslov
nega inženiringa v Pekingu obde
lala določen del tega tržišča in 
pripravila oceno ponudb v vred
nosti 4,5 milijona dolarjev. Po
udariti moram, da v okviru te 
skupnosti ne vidimo samo mož
nosti plasmaja naših izdelkov, 
ampak izdelkov in opreme celot
nega sistema, zato smo tudi pred
lagali dplavskemu svetu sozda, 
da delovne organizacije obravna
vajo predlog in dajo soglasje 
k vključitvi celega sistema v to 
poslovno skupnost. Hkrati pa je

s tem odprta možnost nastopa 
drugim delovnim organizacijam 
z območja Slovenije, da se preko 
IMP-ja vključujejo v nastop na 
kitajskem trgu prek te poslovne 
skupnosti, seveda ob plačilu do
ločenih stroškov. Iz programa 
ponudbe je razvidno, da je poleg 
opreme za prehrambeno indu
strijo možno plasirati tudi 
opremo s področja energetike za 
izgradnjo velikih toplotnih siste
mov in opremo s področja klima
tizacije. Do danes je združenih 
v to skupnost 18 organizacij. 
Stroški za poslovno skupnost, ki 
bi jih moral pokriti IMP, so 4000 
dolarjev ali v dinarski protivred
nosti 3,5 milijona dinarjev, kar 
po naši oceni to ne bi smela biti 
velika obremenitev za IMP. Ned
vomno je, da moramo storiti vse, 
da nas kitajski trg spozna in se 
prepriča o naši kakovosti, kajti le 
tako bomo lahko tržili,« pravi 
Rudolf Bukovac.

Sečuan
Konec prejšnjega meseca je bil 

pod pokroviteljstvom gospodar
ske zbornice Slovenije na Brdu 
pri Kranju dvodnevni seminar za 
slovenske gospodarstvenike, ki 
sta ga vodila dva gospodarstve
nika iz pokrajine Sečuan in sicer

generalni direktor izvozno- 
uvozne korporacije z 200 podjetji 
in 400.000 zaposlenimi Zheng 
Henghaugu in Xin Wena, pred
stavnik gospodarske zbornice Se
čuana, ki je predsednik združenja 
za gospodarsko informiranje in 
komiteja za mednarodno izme
njavo. V času seminarja so se 
kitajski predstavniki mudili 
v Iku, kjer so si ogledali proiz
vodnjo v treh tozdih, opravljena 
pa sta bila tudi dva poslovna po
govora. V času njihovega bivanja 
so v Iku pripravili projektno do
kumentacijo za ogrevanje stano
vanjskih objektov (za 12, 26, 36 
stanovanj). Pri prvem projektu je 
bila ponujena možnost ogrevanja 
s pomočjo plinskih kotlov, ki jih 
je začel izdelovati Itak, za to reši
tev so se sečuanski predstavniki 
tudi posebej zanimali, ker Se
čuan razpolaga z velikimi količi
nami zemeljskega plina. Ponu
jena jim je bila tudi rešitev z ra
zličnimi možnostmi ogrevanja. 
Hkrati so se dogovorili, da pri
dejo konec avgusta v Iko kitajski 
projektanti, za področje ogreva
nja in klimatizacije. V času tega 
obiska pričakujejo, da se bodo 
konkretneje dogovorili o možno
stih nadaljnjega sodelovanja. 
V Iku vidijo veliko možnosti na 
tem trgu, ker bi lahko ponudili 
celovite rešitve daljinskega ogre
vanja, ki jih na Kitajskem do 
sedaj niso uporabljali. V tem 
planskem obdobju pa so si zasta
vili za cilj izgradnjo sistemov za 
daljinsko ogrevanje.

»Poleg teh dogovorov vidimo 
velike možnosti, ker so se pred
stavniki naše republike in Seču
ana dogovorili o navezavi tesnej
ših stikov na vseh področjih, 
hkrati smo zvedeli, da se na Ki
tajskem spreminja zakonodaja, 
ki daje večjo samostojnost po
slovnim subjektom. Podjetja po 
novi zakonodaji poslujejo na sa
mostojnem obračunu, skrbijo za 
svoj razvoj in sama izbirajo po
slovne partnerje,« nam je za ko
nec povedal Rudi Bukovac.

J. Votek

Nov delavski svet sozda Kultura

Brez razprave
V maju seje prvič sestal novoizvoljeni delavski svet sozda. Na seji so 

Najprej delegati izvolili novega predsednika delavskega sveta, ki gaje 
evidentiral koordinacijski odbor sindikata sozda. Predlagan in eno
glasno izvoljen je bil Vinko Kuder iz Klima montaže. Ob tej priložnosti 

A $o se delegati in vodstvo sozda zahvalili za prizadevno in požrtvovalno 
I Predsedovanje (dva mandata) dosedanjemu predsedniku Iztoku MU- 

sfAlf NlIIU in mu izročili »skromno« knjižno darilce s cvetjem.

A Po pregledu sklepov so dele
gati poslušali podrobnejše pojas- 
njlo o lanskoletnem poslovanju, 
ki ga je izčrpno podal generalni 
direktor Franc Kumše. Po njego
vem izvajanju so delegati brez 
Pripomb in razprave poslovno 
Poročilo tudi sprejeli. O samem 
Poročilu tokrat ne bomo podrob
neje poročali, ker smo ga objavili 
v prejšnji številki Glasnika. Naš 
namen je bil, da povzamemo raz
pravo delegatov, toda tudi tega 
vam ne moremo posredovati, ker 
razprave ni bilo.

Razpis
Na seji je delavski svet sprejel 

sklep o razpisu del in nalog za

knjižno darilce s cvetjem.

generalnega direktorja sozda 
IMP. Generalnemu direktorju 
bo namreč potekel mandat 31. 
avgusta. Delavski svet je imeno
val v razpisno komisijo tri člane 
in sicer Martina Kosmino iz OV- 
eja, Vero Bernetič iz Elektro- 
monterja ter Dragico Rudolf iz 
PMI-ja.

Sprejet je bil tudi sklep, da 
delovne organizacije predlagajo 
člane v komisije delavskega sveta 
in sicer: v komisijo za planiranje 
in družbenoekonomske odnose, 
komisijo za razvojna vprašanja in 
komisijo za samoupravljanje. 
Delovne organizacije morajo po
sredovati delavskemu svetu 
predloge za odbor za obveščanje. 
Na predlog pravne službe pa naj

ne bi imenovali delegatov v počit
niško skupnost, funkcijo sveta 
počitniške skupnosti, naj bi za
radi poenostavitve dela oprav
ljala deloma delavski svet sozda 
in koordinacijski odbor sindi
kata. jv

več na 2. str.

Kulturniki v gradbeništvu so 
ostali zvesti svoji tradiciji. Tudi 
letos so organizirali svoje kul
turno srečanje, kije bilo v Kopru. 
Srečanja so se vrstila ves teden. 
Odprli so ga, kot je to že v navadi 
literati, likovniki so predstavili 
svoja dela. Zaključili pa so ga 
pevci na predvečer občinskega 
praznika Kopra. Posnetek je 
s podelitve priznanj udeležen
cem, ko prejema priznanje pred
stavnica ženskega zbora IMP-ja.

Samomor na obroke!
Tema tega zapisa se je ponu

dila sama po sebi, še posebej 
ko so se napovedovana priča
kovanja potrdila na empirični 
ravni. Poleg opozarjanja na 
sestankih raznih organov 
sozda, mi je prišlo v roke nekaj 
internih glasil naših delovnih 
organizacij, ki se v vseh, pose
bej v montažnih, organizaci
jah srečujejo s pomanjkanjem 
del, ki ponekod dosegajo tudi 
do 40 odstotkov manj del kot 
je bilo načrtovano. Na tej os
novi so v vseh ozdih sprejeli 
določene ukrepe, za katere pa 
je vprašanje, če bodo bistveno 
spremenili nastali položaj. 
V nekaterih organizacijah so 
skrajšali delovnik, v drugih to 
rešujejo drugače, vsi pa si pri
zadevajo najti ustrezne rešitve.

Resda je posredno s po
manjkanjem del ogrožena so
cialna varnost delavcev, za ka
tero je treba nujno najprej po
skrbeti vendar ne za vsako 
ceno. Časi so že taki, da se ne 
izplača pridobiti dela zato, da 
boš delal. Sprejeti delo pod 
vsako ceno se mi zdi popoln 
nesmisel. Res je, da se s tem 
izogneš trenutnimi socialnim 
stresom, ki so za vodilne de
lavce zelo neprijetna zadeva, 
čeprav so za sedanji položaj 
v dobrih (vsaj dosedaj dobrih) 
delovnih organizacijah naj
manj krivi. Ali pa tudi so! To 
pa zato, ker je bila njihova 
»poslovna filozofija« preveč 
enostransko usmerjena in »po
topa države« niso jemali pre
več resno in se ustrezno orga
nizirali. K temu pa je verjetno 
prispevala dokajšnja organi
zacijska togost sistema, kot ce
lote, ki se enostavno ni dovolj 
učinkovito prilagajal nasta
lemu položaju.

Sicer se človek 5 tem ne bi 
niti ukvarjal, če ne bi zbodla 
informacija o dokaj čudnih 
pogojih, ki jih je postavil SCT 
za izvajanje del v Saturnusu. 
Pogoji, na katere je opozoril 
Vili Semolič, pomenijo SA
MOMOR na dolgi rok. 
Skratka odločili smo se za po
časno umiranje, umiranje po 
dozah, kot se to dogaja z nar
komani, ki se prijetno počutijo 
ob prvi majhni dozi, potem pa 
potrebujejo čedalje večjo 
dozo, dokler ne propadejo. 
Tako se lahko zgodi tudi 
z nami, ki nas je zaslepil prije
ten občutek, da imamo delo, 
kaj pa bo, ko se bo ta prijeten 
občutek vrnil kot bumerang, 
tega pa ne ve nihče. Pa le ni 
tako, nekateri že vedo, toda 
vprašanje je, če jih je zanesla

krilatica »bo že kako«, čeprav 
v tem kaosu nikoli ne veš, 
kako bo. Ali pa so se zanesli 
na šok terapijo, ki pa se le pri 
redkih izjemah pokaže kot 
uspešna. Pač igra na srečo.

Pustimo sedaj ugibanja in 
ponazorimo prijem SCT-ja, 
na katerega je pristalo 5 naših 
organizacij. Ob podpisu po
godbe z SCT-jem za izvajanje 
montažnih del v Saturnusu so 
morale omenjene delovne or
ganizacije vezati pri interni 
banki SCT-ja 55 odstotkov 
sredstev od vrednosti skle
njene pogodbe za dobo pet let 
po obrestni meri R. To po- 
meni, da so sredstva vezana 
brez realne obrestne mere. Po
dobno naj bi se zgodilo pri 
stanovanjski soseski Zupanči
čeva jama, kjer SCT zahteva 
30 odstotni polog, podobne 
zahteve se pojavljajo tudi pri 
Kuverti, kjer pa pogodba še ni 
podpisana. Oglejmo si pri
mer, če je vrednost posla na 
primer 100 milijonov, je polog 
po prej omenjenih pogojih 55 
milijonov, letne obresti po ve
likem R (obrestna mera je 115 
odstotkov) znašajo 63,250.000 
dinarjev, po realni sedaj ve
ljavni tržni obrestni meri (R 
+ r), pa znašajo 110,550.000 
dinarjev. Razlika v realnih 
obrestih je torej 47,300.000 di
narjev. Po tem izračunu, ki ga 
je pripravil Vili Semolič, orga
nizacija izgubi 47,3 odstotka 
pogodbene vrednosti na račun 
obresti, koliko je to v petih 
letih, ni potrebno posebej ra
zlagati. Poleg dela zastonj, se 
pri pogodbi ustvarja izguba. 
Preprosteje rečeno, organiza
cije so se odločile, da poklo
nijo svojo akumulacijo iz pre
teklih let, nekomu, ki je je 
v tem trenutku bolj potreben, 
tudi na račun svoje socialne 
varnosti.

Naj bo tako ali drugače, gre 
za veliko mero neodgovorno
sti in lažne socialne varnosti, 
ki nas lahko spravi na rob 
propada, če ne kar v propad, 
če bomo podobnim izsiljeva
njem nasedali tudi v prihod
nje. Ob tem pa se zastavlja še 
eno vprašanje, ali se sistem ne 
more upreti tovrstnim počet
jem »politično priviligiranih« 
firm. Takšna izsiljevanja bi 
terjala reakcijo sistema vsaj pri 
častnem razsodišču Gospo
darske zbornice. Čeprav sem 
osebno prepričan, da bi bilo 
potrebno problemu dati poli
tične dimenzije.

J. Votek

Priznanja

Koledar tudi 
letos med 
najboljšimi

Strokovna žirija jugoslovan
skega časopisa za trženje in tržno 
komuniciranje Media marke
tinga, je ob letošnji predstavitvi 
najuspešnejših tržno komunika
cijskih projektov 15. maja pode
lila zlati znak našemu koledarju 
IMP-mreža.

a firifu jugoslovanskega časopisa za trženje 
’žno kiununkiran/e Media marketingu

koledar/u IMP Mreža
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Sindikat

Preseganje dogem
V maju mesecu se je sestal (prvič v novi sestavi) koordinacijski 

odbor sindikata sozda. Delegati so se najprej pogovaljali o minulih 
zimskih športnih igrah in o pripravah na letne igre sozda IMP. Sprejeli 
so poročilo o zimskih igrah, čeprav je predstavnik organizatoija 
(Elektromonteija) poudaril, da nekatere organizacije še niso porav
nale vseh svojih obveznosti. Ko so se dotaknili organizacije letnih iger, 
se je pojavilo nekaj pomislekov o smiselnosti tako velike prireditve 
v teh hudih časih. O tem so se pojavili nekateri predlogi o možnih 
novih rešitvah, vendar se bodo o tem izrekli športni referenti posamez
nih organizacij.

Še smo nad vodo
Osrednja točka dnevnega reda 

je bilo poročilo o poslovanju 
sozda v prvem četrtletju. V tem 
obdobju so bile naše zmogljivosti 
zasedene 60-odstotno. Ob tem 
velja poudariti, da je montažna 
dejavnost polovično zaposlena, 
z izjemo Montaže Maribor. Pro
blem v IMP-ju ni nov, saj so 
vodilni na njega opozarjali že 
v lanskem letu, ko so se kazali že 
prvi znaki pešanja naložbene de
javnosti in zapiranja trgov v jugo
slovanskem prostoru. Jasno je, 
da je to še posebej prizadelo 
IMP, saj je 85 odstotkov njegove 
zmogljivosti vezano na nalož
beno dejavnost. Izredno slab po
ložaj je v klimatski dejavnosti. 
Čeprav se je sezona že začela, 
nekih premikov na boljše, kot je 
poudaril Uroš Korže, ni zaslediti. 
Nenazadnje pa položaj IMP-ja 
v teh hudih časih odslikavajo1 tudi 
nekateri indeksi. V tem obdobju 
se je prihodek povečal za okoli 90 
odstotkov v primerjavi z istim 
obdobjem lanskega leta ob pri
bližno 150-odstotni inflaciji. 
Tako celotni prihodek znaša 70 
milijard dinarjev. Dohodek je si
cer nekoliko višji, kar je delno 
posledica večje gospodarnosti, 
delno pa tudi možnosti obračuna
vanja, ki jih daje nov obračunski 
sistem. Delovne organizacije so 
ustvarile 21,5 milijarde dinarjev 
čistega dohodka, od tega je bilo 
17,7 milijarde dinaijev namenje
nih za osebne dohodke, 0,7 za 
naložbe in milijarda za sklade. 
Tri organizacije so iskazale iz
gubo 700 milijonov dinarjev. 
V najslabšem položaju je Ten, ki 
ima okrog 360 milijonov dinarjev 
izgube, tio okrog 180 in Eko 
okrog 160 milijonov dinarjev. 
Normalna rast proizvodnje in do
hodka je prisotna le v Livarju in 
Kmetijski mehanizaciji, dobro pa 
je zaseden tudi Iko, čeprav je v tej 
organizaciji opazen padec pov
praševanja. V tem času se IMP 
srečuje s problemom, ki mu je bil 
do sedaj tuj, to je z likvidnostjo.

V tem času sicer beležimo 130- 
odstotno rast osebnih dohodkov, 
ki pa je seveda vprašljiva. Glede 
na prej zapisano verjetno niso 
pokriti z realno ustvarjenim do
hodkom.

konca leta ne, po naših storitvah 
in opremi, ki je vezana na nove 
naložbe. Denarja za naložbe eno
stavno ne bo, ta, ki pa je, je 
usmerjen v novo opremo. Hkrati 
s tem so se zaostrili pogoji na 
tržišču, kot je poudaril poročeva
lec Uroš Korže, saj je znatno 
težje pridobiti nove posle, hkrati 
pa je pri teh poslih dohodek 
manjši od predvidenega. Na eni 
strani je pri večjih poslih opazen 
prodor večjih inženiring hiš (npr. 
Smelta), ki imajo večje možnosti 
organizacije kapitala pa tudi poli
tične podpore. Vse težje pogoje 
postavljajo gradbene organiza
cije, tuje bil posebej izpostavljen 
SCT, ki postavlja takšne pogoje, 
daje naše delo zastonj. Ob tem se 
pojavljajo še male inženirske or
ganizacije, ki najemajo pri izvaja
nju del organizacije iz drugih 
okolij, ki razpolagajo s cenejšo 
delovno silo.

Do konca leta pričakujejo za 
35 odstotkov manj del, vendar 
kljub temu bi IMP lahko zaključil 
poslovno leto s pozitivno ničlo. 
Vsekakor pa se bo to odrazilo na 
osebnih dohodkih, ki se bodo 
realno zmanjšali.

Zategnjena zanka
Razmere na globalni ravni, 

predvsem ukrepi liberalizacije in 
dogovora z Mednarodnim denar
nim skladom, ne obetajo poveča
nega povpraševanja, vsaj do

Ni »firme« brez 
kapitala

Zaenkrat je kapitalna trdnost 
IMP-ja jamstvo za preživetje, 
razmišlja Uroš Korže, vendar so 
za to potrebne določene spre
membe znotraj sistema. Skratka 
potrebno je prestrukturiranje ce
lotnega sistema in vodenja si
stema. Razjasniti je namreč po
trebno, po kakšni poti naprej, ali 
naj bo sozd združba, kjer je te
melj O' lu knja konsenz, ali pa 
naj posta' c učinkovita in fleksi
bilna organizacija. Jasno je ne
kaj, verjetno sedanja pot, torej 
pot združbe, ki bi še naprej teme
ljila na konsenzu in, kjer bi se 
pojavljal sozd kot neka nadgrad
nja brez kapitalne osnove ni 
možna, oziroma je neučinkovita. 
Zato bo potreben selektiven pri
stop k organiziranosti sistema, ki 
mora temeljiti na povezovanju in 
enotnem nastopu posameznih 
dejavnosti znotraj IMP-ja. Raz
voj v prihodnje ne more biti več 
odraz dobre volje, ampak nuja 
z jasno tržno naravnanostjo in 
seveda učinkovitostjo. Zato bo 
potrebno pospešeno vlagati 
v razvoj in tržišče. To pa seveda 
izključuje parcialni in nepovezan 
razvoj. Seveda takšen kocept 
zahteva tudi učinkovitejše kapi
talno povezovanje, ki izključuje

Delavski svet sozda * v

Uskladitev aktov

delovanje sozda brez kapitalne 
osnove. Kot pravi Uroš Korže, ni 
forme brez kapitala. To pa bo 
potegnilo za seboj bolj prožno 
vodenje sistema, morda pa je 
celo to pogoj za oživitev prej na
vedene usmeritve. Hkrati bo na 
tej osnovi učinkovitejše tudi od
ločanje. Uveljavitev te usmeritve 
bo potegnila za seboj tudi dolo
čeno selekcijo med samimi orga
nizacijami znotraj sistema, ki po 
besedah Koržeta verjetno nimajo 
vse mesta v sistemu. Čeprav kla
sične organizacije IMP načelno 
podpirajo to usmeritev bo po
trebno preseči dogmo »svojega 
dohodka« in pristati na svoboden 
pretok kapitala.
V prihodnje ne bo sprejemljivo 
npr., da je 150 projektantov (srce 
intelektualnega potenciala) neu
strezno ali pa premalo zaposle
nih, zaradi organizacijske zaplan- 
kanosti, potreben bo namreč pre
boj v novo kakovost na področju 
inženiringa, ki ne more v prihod
nje poslovati na osnovi marže, 
ampak mora nastopiti z novo ka
kovostjo, ki bo nudila celovite 
rešitve in prodajala predvsem 
znanje.

Ob tej viziji dolgoročne preu
smeritve, je nujno kratkoročno 
ukrepanje, ki bo zahtevalo 
zmanjševanje zaposlenih v proiz
vodnji, oživitev inovacijske de
javnosti in zniževanje stroškov 
proizvodnje. Ob tem pa bo po
trebno bistveno več vlagati v pro
pagandno dejavnost in razširitev 
predstavniške mreže.

Neposredno na to razmišljanje 
oziroma poročilo pomočnika di
rektorja Uroša Koržeta delegati 
niso imeli posebnih pripomb. 
Edini, ki se je, sicer pod točko 
razno, navezal na to temo je bil 
delegat Isa, ki je izpostavil dolo
čene socialne probleme, zlasti 
probleme polne zaposlenosti de
lavcev in osebnega dohodka, ki 
bi jim sindikat moral nameniti 
več pozornosti. Kot je dejal, ga je 
presenetilo, da je bila tako živa 
razprava o športnih igrah, po nje
govem mnenju bi se morali uba
dati s temi problemi, in če bodo ti 
zadovoljivo razrešeni, potem se 
ne bo postavljalo vprašanje 
športnih iger, kajti, če bo denar 
bodo tudi igre, če pa tega ne bo, 
potem je verjetno odveč tudi mo
ledovanje o takšnih ali drugačnih 
igrah.

Na seji delavskega sveta sozda je bil podan predlog za uskladitev 
samoupravnega sporazuma o združitvi s spremembami in dopolni
tvami zakona o združenem delu. Po strokovni oceni usklajevanje 
razmerij v združenem delu obsega več ravni. Poleg obvezne prilagodi
tve daje zakon tudi možnosti usklajevanja, kijih sistem lahko uporabi 
za spremembe aktov samoupravnih zahtev, ki so se pokazale kot 
neprimerne. Na predlog pravne službe naj bi prišlo do končne 
uskladitve do konca novembra letošnjega leta. Do konca septembra 
bodo pripravljene teze za spremembe samoupravnih splošnih aktov in 
izdelavo strokovnih podlag in uskladitev delovnih razmerij. V tem 
času bodo razčiščena vsa vprašanja srokovne narave in usklajena 
stališča na ravni poslovodnih organov.

Na tej osnovi so zadolžene po
samezne službe za pripravo tez. 
Plansko analitska služba bo pri
pravila teze za dopolnitev samou
pravnega sporazuma o združitvi 
v sozd, ki morajo vsebovati dolo
čanje in uresničevanje strategije 
razvoja združenih organizacij, 
določati in predvideti uresničeva
nje strategije razvoja -inovacij, 
definirati skuno nastopanje na 
trgu, pogoje in način pristopa
v sozd. Ob tem mora definirati 
razmerja med poslovodnimi or
gani za zagotovitev enotnosti teh
nološkega razvoja in uresničeva-

Alchrom
praznoval

nje skupnih interesov in ciljev 
sozda. Opredeliti mora vpraša
nja, o katerih odločata delavski 
svet in o katerih poslovodni or
gan. Teze bo pripravila plansko 
analitska služba skupaj s pravno 
službo in usmerjevalnim razvo
jem. Vsa omenjena gradiva bodo 
po terminskem planu priprav
ljena do konca septembra, ko naj 
bi o njih stekla javna razprava. 
Konec novembra je predviden 
konec usklajevanja aktov in raz
pis referenduma, kjer naj bi akte 
tudi sprejeli.

J. V.

Sprememba
aktov

Plan Težko do ciljev
Delavski svet je na svoji prvi seji obravnaval in sprejel plan sozda za 

letošnje leto. O problemih, ki pestijo IMP in so predvsem objektivne 
narave, ne kaže ponovno razpredati. Osnovni cilji plana so povzeti iz 
srednjeročnega plana in temeljijo na povečanju gospodarske uspešno
sti IMP-ja in povečanju realnih osebnih dohodkov delavcev, tako da 
bodo le-ti nadpovprečni glede na panožne in regionalne primeijave. 
V tem letu naj bi sozd predvidoma dosegel vsaj 5-odstotno stopnjo 
rasti skupne prodaje, ki pa jo bo po sedanjih ocenah težko doseči. 
Kljub takšni oceni pa se v planski službi niso odločili za spreminjanje 
plana in zniževanja te stopnje, ampak postavljajo kot izhodišče 
približevanje k zastavljenemu z iskanjem notranjih rezerv. Kljub 
vsemu pa menijo, da bodo spremembe plana potrebne, ko bodo 
povsem jasni novi pogoji gospodaijenja.

Izboljšala naj bi se donosnost 
prodanih proizvodov glede na 
lansko leto kot tudi rentabilnost 
naložb, realno naj bi se povečali 
tudi osebni dohodki v skladu z re
zultati gospodarjenja.

Zastavljeni cilji
Po planu naj bi v IMP-ju dose

gli 377 milijard dinarjev realiza
cije na domačem trgu, kar je za 
109 odstotkov več kot v letu 1987. 
Skupni izvoz naj bi znašal 52 mili
jard dinarjev, kar pomeni 13 od
stotkov celotnega prihodka, 
s tem pa bi dosegli 173-odstotno 
povečanje. Med drugim se bo 
povečala naložbena dejavnost 
v tujini, saj bi po planu morali 
pridobiti za 40 milijonov dolarjev 
novih del v tujini. Plan uvoza 
blaga naj bi znašal 21 milijard 
dinarjev, od tega 17 milijard di
narjev reprodukcijskega materi
ala in za 4 milijarde dinarjev 
opreme. Vse to bi naj dosegli ob 
istem številu zaposlenih. Po teh 
predvidevanjih bo celotni priho
dek sozda znašal 400 milijard di
narjev. kar je za 107 odstotkov 
več kot v letu 1987. Delež porab
ljenih sredstev naj bi znašal 61 
odstotkov, kar hkrati pomeni 
večjo gospodarnost. Na tej os
novi naj bi bilo ustvarjenega 225 
milijard dinarjev dohodka, kar je 
za 121 odstotkov več kot v letu 
1987. Predvidene obveznosti iz 
dohodka bodo znašale 44 mili
jard, čisti dohodek pa 112 mili

jard dinarjev. Po planu naj bi bili 
osebni dohodki za 135 odstotkov 
višji kot v lanskem letu, na tej 
osnovi naj bi bil povprečni me
sečni dohodek na delavca 
589.000 dinarjev, kar je za 97 
odstotkov več kot lani. V tem 
letu so predvidene večje naložbe 
v Eku, v Armaturah, Črpalkah, 
Itaku in Panoniji, razširila pa se 
bo tudi obstoječa računalniška 
oprema za potrebe poslovne in
formatike v IMP-ju (podrobnejši 
podatki so razvidni iz tabele)

Na področju naložbene dejav- 
nosti naj bi bil dan večji poudarek 
spoštovanju komercialnih dogo; 
vorov. Vzporedno s tem bo tud' 6. 
natančneje opredeljeno delovni rjj 
področje inženiringa, ki naj bi m11 
zagotavljalo normalne pogoje za r£ 
delo. Spremenjen bo tudi načini ^ 
vodenja na ravni sozda, kjer naj 
bi se oblikovali programsko tržni ^ 
kolegiji po posameznih vejah1 . 
IMP-ja. ja

Na zunanjetrgovinskem pO' U| 
dročju je prednostna nalog3 
ustvarjanje lastne zunanjetrgO' 
vinske mreže in krepitev IM? 
Metalla.

ARacionalizacija
Nedvomno zaostreni gospo- 

darski pogoji zahtevajo gospo-, ki 
damo obnašanje in zniževanj6; m 
vseh vrst stroškov. Racionalni ki 
proizvodnja in konkurenčna ra- rn 
ven stroškov naj bi bila temeljni v; 
osnova za preživetje in uspešno, č( 
nastopanje na tržišču. Eno od ti

Usmeritve
Za dosego zastavljenih ciljev 

na domačem trgu bo za bolj učin
kovito ponudbo potrebno dopol
niti 'obstoječi način trženja in 
samo organizacijo trženja in sicer 
na področju naložbenih del, kot 
pri trženju izdelkov: Nedvomno 
bo potrebno bolj smelo zagristi 
v procesno industrijo, kjer bo 
nujno treba nastopati s trženjem 
sistemov. Temu cilju naj bi se 
podredila tudi notranja organizi
ranost skupnih dejavnosti IMP- 
ja. Ob sami organizaciji je nujna 
kadrovska krepitev omenjenih 
dejavnosti z visoko tehnično in 
marketinško izobraženimi kadri. 
Ob tem pa je potrebno nameniti 
več denarja v propagadno dejav
nost zlasti v oblikovanje komerci
alne in tehnične dokumentacije, 
izobraževalno in promocijsko de
javnost za kupce in nastope v jav
nih medijih ter za publiciteto.

pomembnih vodil, ki naj bi si- 
stem pripeljalo do tega, je spod
bujanje inovacij in prizadevanj3 
za njihovo izpeljavo, še posebej; k: 
tam, kjer ne gre za dodatna vla- rj 
ganja. Tehnološka obnova je iz 
eden od ciljev, ki pa je tesno, aj 
povezan s tržnimi uspehi. PredvH 0; 
deva se omejitev zaposlovanj3 al 

izjema so le strokovnjaki s po-! n

3 ^ PROJEKCIJA OSNCVNIH KATEGORIJ REZUITATCV POSECVANJA PO DEECVNIH CRGANIZACUTl

“LAN 1958
Delitev celotnega prihodka,dohodka,čistega dohodka v 000 cin

dračja trženja in razvoja.
Bistvene spremembe na pO' 

dročju financiranja enostavne id 
razširjene reprodukcije zaenkrat 
niso predvidene. Financiranje bo 
še naprej temeljilo na osnovah n 
srednjeročnega plana. Intern3 k, 
banka pa je svoje poslovanje raz; it 
širila na poslovanje s hranilnimi ^ 
vlogami delavcev IMP-ja. ta

Usposabljanje kadrov postaj3 d, 
ena od prioritetnih nalog v vseh 
sredinah, s tem, da sozd prev
zema oziroma ima posebno naj č: 
logo pri usposabljanju poslovodj d: 
nih delavcev. i p,

- P'
_________________________ _J la
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TOZD
Celotni Porabljena
prihodek sredstva Dohodek

Obveznosti 
iz dohodka

Poslovni
sklad

Rezervni1 tr 
sklad P’

Imenovanje komisije
Delegati so imenovali razpisno 

komisijo za imenovanje general
nega direktorja v sestavi Milan 
Štibilj, Primož Zupančič in Da
nica Porenta. Vinka Kudra pa so 
evidentirali za predsednika de
lavskega sveta sozda, j Votek

V petek 3. junija je bilo 
v Rušah svečano. Na ta dan 
je naša delovna organizacija 
Alchrom iz Ruš praznovala 
svojo 30-letnico. Na 
svečanosti, na kateri so bili 
poleg delavcev te delovne 
organizacije tudi predstavniki 
družbeno politične skupnosti 
in družbenopolitičnih 
organizacij občine Ruše in 
mesta Maribor ter 
predstavniki delovne 
organizacije Izipa in sozda ter 
poslovni partnerji, je bila 
orisana prehojena pot tega 
tozda in njegovi načrti 
v prihodnosti. Podeljena so 
bila tudi priznanja.

jv

Poslovni odbor za dela v tujini je 
predlagal delavskemu svetu sozda, da 
sprejme spremembe samoupravnega 
sporazuma o razporejanju delavcev 
na delo v tujini. Poslovni odbor je 
predlagal, da se vrednotenje zahtev
nosti del uskladi z vrednotenjem del 
v domovini ter da se del terenskega 
dodatka izplačuje v jugoslovanskih 
dinarjih. Delavski svet se je seznanil 
s predlogom, o spremembi pa bodo 
odločali podpisniki samoupravnega 
sporazuma na svojih delavskih svetih.

jv
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IMP GLASNIK, STRAN 3

demokratično vodenje

g. JUNIJ 1988__________

S; Posegi moči
Jdi Vprašanje demokratičnosti, oziroma demokratičnega modela vode- 
n0 Bja, za katerega vemo, da v urejeni organizaciji edino omogoča 
nU tazmah inciativnosti in ustvarjalnosti, je bilo v prejšnjem Glasniku 
z3 zastavljeno v zvezi z učinkovitostjo sistema IMP. Naše gospodarske 
,J razmere brez dvoma terjajo večjo učinkovitost sistema in vsakega 

delavca. Ob tem se spet spomnimo občasnih ugotovitev, da se dosežki 
J Baših delavcev za strojem lahko uspešno primerjajo z normami 
aj,i delavcev v tehnološko razvitem svetu. Na drugi strani pa po ekonom

skih pokazateljih skupinske produktivnosti za razvitim svetom zaosta
ja jamo. Tako trditev, da je bistveni razlog za te razlike premajhna 

a učinkovitost dela vodstvenega kadra, torej ljudi, ki so odgovorni in 
Pooblaščeni za organizacijska dela, verjetno ni pretirana. In zdi se, da 

'pft ima tudi v okviru sistema vsaj ponekod določen delež za slabši uspeh, 
kot bi lahko bil model vodenja in uravnavanja medsebojnih, medčlo
veških odnosov.

Avtoriteta
Morda ne bo odveč, če na 

,0; kratko osvežimo demokratični 
^ Biodel, metodo, stil vodenja. Ne- 
nJ kateri pri nas tako vodenje ime- 
ra Bujejo drugače, npr. stil sodelo- 
1,3 vanja (Novosel), metoda prepri- 
n] Sevanje (Zvonarevič), kolek- 
°.l l'vno odločanje (Petkovič). Do- 
s! uiači in tuji avtorji naglašajo. da 
.jle način vodenja v tesni zvezi 

1J jZ družbenim sistemom znotraj 
katerega se odvija, kar je seveda 

Ifl razumljivo. Demokratični način 
ie izvajanja vodstvenih opravil bolj 
n°: a'i manj angažira vse sodelujoče, 
v.' °z. pripadnike določene skupine, 
H ali vsaj večino. Vodja podreje- 
,0j uim, ali bolje sodelavcem, predv

sem svetuje, se z njimi dogovarja, 
. usklajuje njihova mnenja in de
te javnost v okviru širših ciljev in 

uačrtov organizacije. Sodelavci 
morajo biti za uspešno sodelova- 

a nje pripravljeni, ustrezno stro-
I, 3 kovno izobraženi in izkušeni ter 
lZ informirani o vsej relevantni pro-
II, 1 blematiki, za katero gre. Seveda 
, ta način predpostavlja, da so so- 

y?j delavci tudi vzgojeni in usposob- 
e" jjeni za kolektivno, timsko delo 
:Vj in za učinkovito skupinsko odlo- 
'a. Čanje. (Pomena ustreznega ka- 
'd' drovanja in izobraževanja tu ni

j Potrebno poudarjati).
1 Demokratično vodenje je 
—- tahko uspešno v majhnih skupi
li' dah, v katerih so z obravnavano 

Problematiko in delovnim proce
som sodelavci med seboj pove
zani in se poznajo. V velikih siste- 
mih je na osnovi delitve dela po

ni trebno organizirati manjše sku
pine (npr. delovne skupine).

Demokratično vodenje in de
mokratično upravljanje, oz. sa
moupravljanje se med seboj po
gojujeta. Z demokratičnim vode
njem se posameznike osvobaja, 
osamosvaja, sproščajo se po
bude, ustvarjalnost. Dobro funk
cioniranje demokratičnega vode
nja pelje v smer večjega razume- 
vanja za delo in naraščanje de- 

"j lovne morale.
Demokratično vodenje je na- 

5* sprotje avtokratskega, avtoritar
ni Bega vodenja, vendar tudi demo- 
6Č kratično vodenje vključuje avto- 
Oi riteto, predvsem avtoriteto argu- 
tt A-‘—J r—
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mentov. Avtoriteta demokratič
nega vodje ni toliko formalno

0, _

Priprava tehnoloških vod

statusno določena, temveč izhaja 
predvsem iz osebnih kvalitet in 
seveda iz dejanskih dosežkov. Ta 
stil vodenja zahteva vodjo višjih 
kvalitet kot autokratski, ker pleg 
strokovnega znanja zahteva poz
navanje pstopkov z ljudmi. Za 
doseganje prostovoljnosti in so
delovanja pa je treba imeti več 
sposobnosti kot za vsiljevanje 
svojevolje. V primerih, ko na vo
dilnih mestih ostajajo nespo
sobni, neučinkoviti kadri, po 
mnenju nekaterih v takih prime
rih ni mogojče govoriti o vod
stveni niti upravljalski demokra
ciji.

Morda je predstavitev zgolj 
enega od osnovnih modelov vo
denja nekoliko enostranska (iz
puščena sta autokratski in stil 
prostih rok kot osnovna modela), 
vendar dandanes stroga delitev 
na stile in šablone niti ni več 
ustrezna. In tudi v resnici dajejo 
najboljše rezultate kombinacije 
raznih stilov znotraj istega pro
cesa vodenja. Osnovna pomanjk
ljivost demokratičnega vodenja, 
če to vodenje ni dobro organizi
rano, je v tem, da se lahko hitro 
izrodi v nekoristne diskusije in 
izgubo časa, npr., če se čisto stro
kovno - tehnične kompetence ne 
ločijo od problemov, kjer je so
delovanje mogoče in potrebno.

Delavci brez okolja
V tem smislu je jasno, da ni 

mogoče zagotavljati demokratič
nega vodenja za vsako situacijo, 
do vsakega posameznika in ob 
vsakem času. V bistvu naj bi bil 
stil vodenja prilagojen delavcem 
in okolju. In ravno v zvezi s tem 
se že nekaj časa utrjuje težnja 
o bolj intenzivnem vključevanju 
delavcev v procese odločanja. 
Zaposleni naj bi imeli večji vpliv 
na vsakdanje delo in delovne na
loge. Tako naj bi zlasti tudi delav
cem na nižjih ravneh dali več 
vpliva nad njihovim življenjem in 
delom v organizaciji. Prav v zvezi 
s tem so realne možnosti za nepo
sredno motiviranje delavcev za 
večji učinek organizacije. Zuna
nje vzpodbude (npr. nagrajeva
nje) naj bi povezovali z delova
njem organizacije, kar bi vplivalo 
na motivacijo za sodelovanje in 
komunikacijo. Med osnovnimi

Stalno inoviranje
, Projektivno razvojni oddelek za pripravo tehnoloških vod v OV-ji 
je zaživel v polni meri. V tem času so zaključili z nekaterimi napra 
v'ami, nekatere so v fazi izgradnje, vzporedno s tem pa razvijajo nove 
tehnološke postopke in izdelke. O ozračevalni blazini smo že podrob 
?eje poročali. Kot nam je povedala biologinja Cirila Bardon so v ten 
času zaključili čistilno napravo za tehnološke odpadne vode v Utensi 
hj>. Vsa dela so bila izvedena v okviru OV-ja, torej projekt in izvedba 
Sedaj čistijo odpadne vode kovinsko predelovalne industrije, kateri 
°dplake so toksične in agresivne. Tehnološki postopek poteka ns 
°snovi oksidacije nitritov z NaOCl v kislem mediju, zniževanji 
Osebnosti kromatov pa dosegajo z NaHS03 prav tako v kislem mediju 
S tem dosežejo egalizacijo in nevtralizacijo odpadnih vod. Usedline si
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shirajo v lamelnem usedalniku, hkrati pa poteka tudi postopek 
dehidracije in filtriranja mulja. Naprava prečisti 20 kubičnih metrov 
v°de na uro. Odpadne vode prečistijo do te stopnje, da jih lahko 
spustijo v kanalizacijo.

delu ni stroge razmejitve med 
projektantskim in razvojnim de
lom. V bistvu vsak nov projekt 
zahteva tudi določen del razvoja. 
Za primer je navedla kovinsko 
predelovalno industrijo, ki ima 
skupno samo ime, medtem ko se 
vsepovsod srečujejo z različnimi 
proizvodnimi programi, različ
nimi tehnologijami, ki zahtevajo 
temu primerno strokovno reše
vanje, če želijo doseči ustrezen 
rezultat. Za ekipo, ki je stro
kovno ekipirana s strokovnjaki 
z. vseh. področij, to ne pomeni 
posebnega problema. Hkrati pa 
tako intenzivno strokovno delo

Trenutno izvajajo čistilno na- 
Ptevo za odpadne tehnološke 
v°de v ptujski mlekarni. Prav 
teko delajo napravo za odpadne 
tehnološke vode v tovarni JUB 
v Dolu in biološko čistilno na- 
Pravo na Jesenicah, kjer bo upo- 
tebljena tudi ozračevalna bla- 
Z|Ba. Za projekt 700 v Iraku so 
Projektirali, in delajo napravo za 
Popravo vode, za IM V v Novem 
®testu delajo avtomatsko omeh- - 
Sevalno.napravo. Ko smo Cirilo 
°ardon pobarali o razvoju, nam 
le povedala, da v bistvu pri tem

pogoji za to pa je dobra obvešče
nost, oziroma odprt informacij
ski sistem, organizacija delavcev 
v manjše skupine in medsebojno 
usposabljanje. Utemeljevanje, 
da so problemi vodenja tesno po
vezani s problemi obveščanja ni 
potrebno, dobra obveščenost je 
nujen predpogoj za kvalificirano 
sodelovanje motivacijo na osnovi 
občutka odgovornosti za delo in 
občutka smiselnosti dela v orga
nizaciji.

Vodjev vpliv ali učinek njego
vega vodenja se kaže predvsem 
skozi učinkovitost in zadovolj
stvo delavcev. Da ima vodja po
memben vpliv na učinkovitost 
skupine, je tudi eksperimentalno 
dokazano. Vodja vpliva s svojimi 
metodami dela, usposabljanjem 
sodelavcev, s koordinacijo dela 
itd. na motivacijo delavcev.
V zvezi z zadovoljstvom z delom 
so ugotovili, da vodenje ne vpliva 
le na zadovoljstvo delavcev s sa
mim vodenjem, temveč vpliva 
tudi na zadovoljstvo z delom, 
z medsebjnimi odnosi, sodelavci, 
napredovanjem in nagrajeva
njem.

S konflikti
V zvezi z načini vodenja ekspe

rimentalni podatki kažejo, da 
upoštevanje podrejenih (tudi 
v smislu medsebojnega zaupanja, 
naklonjenosti, spoštovanja, kar 
nekateri enostavno imenujejo 
skrb za ljudi) vpliva na njihovo 
zadovoljstvo, kar pa se kaže 
v nižji fluktuaciji, zmanjšanem 
absentizmu in manj konfliktih.
V zvezi s tem nekateri ugotav
ljajo zlasti vpliv vodjevih pozitiv
nih vzpodbud, kot so razne 
oblike nagrajevanja (pohvale) in 
podpore sodelavcem. To pomeni 
vodjevo občutljivost za nianse 
doseganja ciljev sodelavcev, kar 
izključuje šablonske metode vo
denja, ki ne ločijo med posamez
niki.

Na povečanje produktivnosti 
pomembno vpliva soudeležba in 
sodelovanje, z eno besedo parti
cipacija pri odločanju, kar so 
ugotavljali in že večkrat dokazali 
nekateri razsikovalci. Participa
cija (kot vzajemno odločanje 
dveh ali več udeležencev) pove
čuje razumevanje izvajanja na
log, omogoča izziv in smisel dela 
in povečuje trud in ustvarjalnost 
pri delu. Ugotavljajo, da človek 
s participacijo pri odločanju za
dovoljuje potrebo po dosežkih, 
moči, samoaktualizaciji in s tem 
dobiva večji smisel njegova vklju
čenost v delovno organizacijo.

Bogokletna
participacija

Eksperimentalne ugotovitve in 
prizadevanja razvitega sveta pe
ljejo v smer participativnega vo
denja, dogovornega demokratič
nega vodenja, self managmenta. 
Velik pomen dajejo dogovarja
nju oz. doseganju razumevanja in 
oblikovanju sporazuma s sode
lavci, vlogi vsake organizacijske 
enote in vsakega posameznega

na posameznih projektih daje 
konkretne rezultate na razvoj
nem področju, ki se kažejo bodisi 
v novih in učinkovitejših tehnolo
ških rešitvah, v nekaterih novih 
napravah in izdelkih oziroma ele
mentih za čistilne naprave. Zad
nji tak dosežek je ploščni separa- 
tor.
Zmanjšanje prostora

Sedimentacija je najobičajnejši 
postopek separacije izločenih 
trdnih snovi oziroma delcev iz 
tekočine. Ta je sestavni del sko
rajda vsake naprave za čiščenje 
odpadnih voda oziroma pripravo 
vode. Tradicionalni načini sedi
mentacije zahtevajo veliko pro
stora in so zelo dragi. Ploščni 
separatorji, ki sojih razvili v OV- 
ju zmanjšajo potreben prostor za 
90 odstotkov, s tem pa se zmanj
šajo stroški naložbe, so nam po
vedali v OV-ju. Takšen način lo
čevanja med trdimi in tekočimi 
snovmi zagotavlja večjo učinko
vitost in zanesljivost obratova
nja, ker so s tem zmanjšani nega
tivni vplivi vetra, sprememb tem
perature in neenakomerne rez- 
poreditve suspenzije pri vhodu 
na usedalnik. Uporablja se za 
bistrenje iz zgoščevanje v ke
mični procesni industriji, v indu
striji predelave rudnin, čiščenju 
odpadnih voda, bistrenju pitne 
vode in tehnoloških voda.

J. V.

delavca. Sistem vodenja in 
upravljanja stalno izboljšujejo in 
prilagajajo, ker v osnovi ugotav
ljajo, da brez humanega reševa
nja vprašanja zaposlenih ne bo 
učinkov in zlasti ne ustvarjalno
sti.

Tudi ugotovitve raziskav naših 
avtorjev se skladajo s tujimi. Tudi 
pri nas ugotavljajo superiornost 
metod vodenja, ki so prilagojene 
delavcem in njihovemu okolju, in 
ki delavca dejansko in ne le navi
dezno vključujejo v odločanje. Ni 
mišljeno navidezno formalno sa
moupravno odločanje na osnovi 
predpisov, temveč soodločanje, 
ki ga lahko izvaja in podpira 
vsaka delovna organizacija 
s svojo politiko vodenja in orga
nizacijo dela pri vsakem posa
meznem vodji in sodelavcu. Tako 
so po rezultatih raziskav tudi pri 
nas bolj uspešni vodje in imajo 
ugodnejši vpliv na delavce tisti, ki 
so usmerjeni bolj na sodelavce, 
kot na proizvodnjo in so socialno 
vitalnejši, se uveljavljajo, so pri
pravljeni tvegati, so samoza
vestni in aktivni. Taki vodje 
imajo praviloma tudi večjo pod
poro sodelavcev in njihovo lojal
nost. Podpora in lojalnost sode
lavcev pa sta pomembna vidika 
uspešnosti vodje, ker se tisti, ki 
uživa podporo in lojalnost, na 
sodelavce lahko zanese.

Pri obravnavanju principov vo
denja se logično pojavi vpraša
nje, kako je s tem pri nas v okviru 
sistema? Kako razmišljajo, do
življajo in kaj občutijo naši de
lavci? V kolikšni meri vodje poz
najo in pri svojem delu upošte
vajo ugotovitve s tega področja? 
Kako vodijo in kako bi morali 
voditi vodje v naših pogojih?

Na ta in še na katero vprašanje 
bi najboljše odgovore dobili 
z usmerjeno raziskavo, ki bi od
krila vedenje in značilnosti vodij, 
s katerim bi pojasnili njihovo 
uspešnost in zadovoljstvo, ki ga 
ustvarjajo s svojim vodenjem.

Na osnovi izkušenj, oziroma 
nekajletnega občasnega usposab
ljanja predvsem neposrednih vo
dij, kot so delovodje in skupino- 
vodje, torej nižje ravni vodstvene 
hierarhije, je možno oblikovati 
vsaj dva splošna, med seboj pove
zana zaključka. Pomena teh de
lavcev in njihovega vpliva, ki ga 
imajo na stališča podrejenih do 
dela, delovne morale, pripadno
sti organizacij itd. tu ne bomo 
poudarjali.

Od zgoraj
Skozi analizo vprašalnikov 

o delovodjevih aktivnostih in na 
osnovi diskusij o teh vprašanjih je 
možna splošna teza, da so že ti 
delavci na splošno obravnavani 
kot pasivni sprejemniki odločitev 
in sami pri odločanju nimajo po
membnega vpliva, oz. se jih ne 
upošteva. Torej imajo že vodje 
na nižjih nivojih občutek, da je 
njihovo vodenje v glavnem deter
minirano »od zgoraj«. Sami v ve
čini primerov ne vidijo možnosti 
organiziranja in oblikovanja dela 
in življenja v skupini. V bistvu 
menijo, da nimajo kompetenc, 
na drugi strani pa višje vodstvo 
od zgoraj posega v konkretno 
delo skupine, s čimer npr. izgub
ljajo možnosti za ustvarjanje 
svoje avtoritete, manjše imajo 
možnosti za osebni razvoj, inici
ativo itd.

Tudi druga teza je tesno pove
zana s prvo in kaže na to, da ti 
vodje niso dovolj informirani in 
obveščeni za učinkovito odloča
nje. Kritično je morda to, da po
nekod kar tretjina anketiranih 
delovodij ne pozna glavnih ciljev 
svoje delovne organizacije in tudi 
sicer menijo, da ne dobivajo po
membnih informacij za vodenje, 
da bi jih posredovali skupini, ki jo 
vodijo.

Navedeni splošni tezi naka
zuje sklep, da je v okviru sistema 
vsaj ponekod v veljavi tak stil 
vodenja, ki ignorira teorijo kot 
raziskovalne zaključke. Bolj po
drobno interpretacijo obeh težje 
možno najti v tekstu spredaj.

Za zaključek; gre torej za par
ticipacijo delavcev pri odločanju, 
oz. superiornost demokratičnega 
vodenja, ki povečuje zadovolj
stvo, produktivnost in ustvarjal
nost in v zvezi s tem za informira
nje, oz. za komunikacijo, s ka
tero se participacija oblikuje. 
Gre pa tudi za postopno izgraje
vanje učinkovitejšega sistema vo
denja in upravljanja, ki bo prispe
val /k naši konkurenčnosti 
;s. podjetji razvitega sveta.,

EMIL SMREKAR

Poslovni odbor IB

Izsiljevanja
Poslovni odbor interne banke je na svoji zadnji seji v starem sestavu 

obravnaval dinarsko likvidnostno problematiko sozda. Vili Semolič je 
opozoril na zaostrene razmere, ki vladajo na finančnem trgu. Posebej 
je izpostavil likvidnostne težave poslovnih bank in sploh gospodarstva. 
Eno od težav pomeni tudi oblikovanje obrestnih mer prek meseca, ki 
niso odraz realnega stanja.

Neposredno zaostrene raz
mere vplivajo tudi na poslovanje 
IMP-ja. Čeprav ne moremo 
vsega pripisati prej omenjenim 
težavam, ker je poslabšan likvid
nostni položaj sozda tudi odraz 
pomanjkanja dela in nezasedeno- 
sti proizvodnih in montažnih 
zmogljivosti. Poseben poudarek 
je dal nesprejemljivim pogojem, 
pod katerimi nekatere delovne 
organizacije sklepajo posle. Pro
blematični so pogoji, pod kate
rimi so bili sklenjeni posli 
s SCT-jem v Saturnusu. Kot je 
znano, so delovne organizacije 
sklenile pogodbe pod nemogo
čimi pogoji, saj morajo na Interni 
banki SCT vezati 55 odstotkov 
vrednosti sklenjenega posla za 
dobo pet let (o tem podrobneje 
v uvodniku). Vili Semolič je opo
zoril, da je sklepanje poslov pod 
takimi pogoji pokop IMP-ja, tudi 
če gre za enkratno pogodbo. Kot 
so dejali člani poslovodnega od
bora iz prizadetih organizacij, so 
se za takšne pogodbe odločili, 
ker jim jih je SCT postavil kot 
pogoj, če hočejo sodelovati pri 
drugih delih, ki jih bo pridobil 
SCT. Kljub vsemu je Vili Semolič 
menil, da gre za škandal in izsilje
vanje, na katerega ne bi smeli 
pristati, tudi zaradi tega ne, ker 
verjetno katerakoli druga organi
zacija ne bi bila sposobna pristati 
na podobne pogoje.

Sicer pa se neugodna finančna 
gibanja odražajo v pregledu fi
nančne situacije sozda, kjer je 
vidno, da ima sozd 1.157.891.000 
negative. Položaj se je najbolj 
zaostril v Tenu, nepričakovano 
se z likvidnostnimi težavami sre
čuje tudi Panonija. Po ocenah se

Sanacije

Ten pod vodo
Ten pred propadom?! Da, Ten seje znašel v hudi kaši. Vsa 

predvidevanja na koncu lanskega leta, ko se je ta organizacija 
uspela izmazati in zaključila poslovno leto brez izgube, se je 
položaj nenadoma poslabšal. Resnici na ljubo tudi konec leta ni 
minil povsem brez notranih stresov, saj so delavci takrat grozili 
celo s štrajkom, vendar so se ravno zaradi ugodnih gibanj, ki so 
se kazala na koncu leta, le pomirili. Toda, namesto navzgor je 
šlo navzdof.

Vodstvo delovne organiza- drobneje poročali. Žal tudi ta 
cije pripisuje to v veliki meri sanacijski program ni dosegel 
objektivnim okoliščinam in si- željenih učinkov, edino kar je 
cer izrednemu pomanjkanju bilo skorajda v celoti uresni- 
dela, ki pesti to organizacijo čeno, je socialni del pro- 
že ves čas po novem letu. Po- grama, ki je predvideval 
leg tega pripisuje direktor or- zmanjšanje števila zaposle- 
ganizacije Rado Šegula velik nih. To se je zares zelo zmanj- 
del krivde neplačanim izvoz- šalo z naravno fluktuacijo, ve
nim stimulacijam, ali bolje re- lik del pa je bil dosežen z od- 
čeno nepriznavanju ic-teh, če- bajanjem ljudi na ključnih de- 
prav je bil izvoz opravljen. Po lovnih mestih, kar se spet ne- 
njegovem mnenju se Ten ne bi gativno odraža in poriva orga- 
znašel v tako hudem položaju nizacijo v še večji propad, 
in verjetno ne bi izkazal iz- Tako je sedaj v Tenu nezase-
gube, če bi bile stimulacije denih nekaj ključnih delovnih
priznane in tudi izplačane. mest npr. računovodje in vo-
Vendar dela ni. Kot pravi, se dje komerciale. Če v tem ozdu 
je položaj na energetskem po- ne bodo našli ustreznih rešitev 
dročju izredno zaostril, hkrati oziroma bodo z njimi še na
pa se srečujejo z nekonku- prej odločali, lahko pričaku- 
renčnostjo, kar jih še dodatno jemo, da bo Ten doživel po
kolje. V tem času je sicer ste- poln kadrovski fiasko. Ko
kla proizvodnja novega sred- smo se o teh problemih pogo- 
njenapetostnega stikala, od- varjali z direktorjem Tena, 
prtih imajo nekaj del na sred- nam je povedal, da sicer pri- 
njenapetostnih kompenzaci- pravljajo sanacijski program, 
jah, vendar je vse to premalo, vendar ne verjame, da bo v se
da bi izplavali. danjem položaju organizacijo

Ob koncu četrtletja je Ten spravil na zeleno vejo. Na eni 
izkazal 360 milijonov dinarjev strani so omenjeni objektivni 
izgube. Kot nam je povedal problemi, s katerimi se sooča, 
namestnik direktorja Interne po drugi strani pa vidi nemoč 
banke Vili Semolič je imel tudi zaradi pomanjkanja 
Ten konec maja 518 milijonov ustreznih ljudi ali bolje rečeno 
dinarjev neporavnanih obvez- ustrezne ekipe, zato je po nje- 
nosti in za 70 milijonov dinar- govem mnenju potrebno 
jev neplačanih revalorizacij- nujno najti ustrezne rešitve, 
skih obresti. Res je sicer, da O problemih Tena je razprav- 
Ten drugje ni zadolžen. Poleg ljal tudi občinski sindikalni 
teh obveznosti pa ga pesti še svet občine Bežigrad na pro- 
neplačana realizacija. Zunaj blemski konferenci. V času
se je Ten zadolžil le pri občin- našega poročanja pa naj bi se
skem skladu rezerv, kje si je sestal tudi širši kolegij de- 
sposodil 30 milijonov dinarjev lovne organizacije z vodstvom 
za izplačilo zadnjih osebnih sozda, kjer naj bi poiskali 
dohodkov. ustrezne rešitve. O nadaljnji

usodi Tena bomo zato po
drobneje poročali v naslednji

O sanacijskem programu , številki-Glasnika,. - . •
Tena v lanskem letivsmo-po- ti ■)/«>,G/V.T* A /-■ J, V. \

Sanacijski program

je položaj nekoliko popravil 
v Tiu.

Člani poslovodnega odbora so 
obravnavali periodični obračun 
in ga potrdili. Razprava se je 
razvnela okrog prispevkov, ki bi 
jih ustanoviteljice morale prispe
vati na osnovi svobodne menjave 
dela za strokovne službe banke. 
Predstavniki strokovne službe so 
postregli z rezultatom, da je in
terna banka za obseg poslov, ki 
jih opravlja, ena najcenejših 
bank. Člani poslovodnega od
bora so se s tem strinjali ter izpo
stavili, da na delo banke nimajo 
nobenih pripomb, zato tudi ne 
oponirajo plačilu prispevka. Pro
blem se je zaostril po njihovi 
oceni na povsem drugi ravni, na
mreč prispevki za interno banko 
se plačujejo skupaj za celotno 
delovno skupnost sozda. S plani
ranimi obveznostmi, ki jih imajo 
do delovne skupnosti pa se ne 
strinjajo, ker te niso odraz dejan
ske rasti dohodka v delovnih or
ganizacijah. Zato menijo, da bi 
delovna skupnost morala prila
goditi planirano rast dejanski ra
sti v delovnih organizacijah. Ja
nez Rupnik je povedal, med dru
gim je ta sklep prebral delegat 
mariborske Montaže na seji de
lavskega sveta, da so sprejeli 
sklep, da bodo obveznosti do de
lovne skupnosti poravnali 
v skladu z doseganjem lastnih 
planskih ciljev, ne pa glede na 
plan, ki jih ima delovna skup
nost. Nemogoče je po njegovem 
mnenju, da delovna skupnost 
predvideva 180-odstotno rast, 
sami pa dosegajo 120-odstotno 
rast.

J. V.



Razmišljanje

Žalost
Maj, mesec mladosti, mesec 

narave, mesec ljubezni, kaj bi 
lahko še rekli? Preprosto ne 
vem, kot kmet, ki mu je pove
zanost z zemljo nekaj poseb
nega, če sem malo filozofa, 
bitnega, ga podoživljam na 
svoj način. Podoživljam ga 
kot mesec življenja. Je mesec, 
ko te narava obdari s svojimi 
prvimi sadovi in ko sadovi do
bivajo svojo podobo. Mesec, 
ki človeka zanese. Sicer so
dobna civilizacija in njena 
dirka za potrošnimi dobri
nami maju nista prizanesla. 
Veliko je tega, kar je bilo v na
ravi storjenega, da ta mesec ne 
Živi v svoji polni naravni moči, 
moči življenja. Vendar čas je 
opravil svoje, človek se v svoji 
betonski utesnjenosti urba
nega sveta poskuša vrniti k na
ravi, k življenju. Vendar, kot 
da se je tega prepozno zavedel. 
Redkokateri obešenec si uspe 
sam prerezati »štrik«, ki si ga 
je zategnil okrog vratu. Kljub 
vsemu velja spoznanje, da nas 
ta nenaravni odnos do narave 
ne pelje nikamor, torej je po
trebno ravnati z naravo hu
mano kot z edinim temeljem 
človekovega obstoja. Drugi 
seveda gledajo na to skozi 
očala »biznisa«, kajti ekolo
gija in ekološki problemi so 
nas pripeljali na rob.

Maj, torej gledan skozi »ci
vilizacijska« očala pomeni 
tudi mesec »varstva narave«, 
to nam dokazuje tudi vrsta ma
nifestacij, posvečenih varstvu 
človekovega okolja in naravi. 
Seveda spet skozi prej ome
njena na dvojna očala. Pu
stimo nadaljnje razglabljanje 
in se spotaknimo v manifesta
cijo na gospodarskem razsta
višču, prirejeno in namenjeno 
svetu »biznisa«. Gre za sejem 
Tehnika za okolje na Gospo
darskem rastavišču v Ljub
ljani. Tu je bilo v štirih dneh 
moč videti, kaj vse smo doma 
sposobni narediti za ohranitev 
človekovega okolja. Samo pri
reditev je spremljala vrsta 
spremljajočih strokovnih pri
reditev, ki je načenjala vsebin
ska vprašanja odnosa do na
rave in izkoriščanja naravnih 
danosti, vendar v to se ne bom 
spotikal, ker imam o tem pre
malo informacij. Sejem se je 
gibal na povprečni ravni, če

prav smo lahko opazili neka
tere novosti in nekaj zanimivih 
idej, kot je na primer ideja 
o mednarodnem ekološkem 
razvojno raziskovalnem cen
tru, ki naj bi stal ob Šmartin- 
skem jezeru blizu Celja.

Pa IMP, lahko bi rekli: 
Skromno, bolje žalostno. Pa 
naj mi ne zamerijo tisti, ki so si 
prizadevali, da je nekaj sploh 
bilo. Nastop in prikaz na tem 
sejmu je po mojem občutku 
odraz določene razbitosti in 
nepovezanosti, rekel bi celo 
neorganiziranosti. Očitno je, 
da se z okoljem in programi 
s tega področja ukvarjamo 
Zgolj na interni ravni, seveda 
Z nekaterimi izjemami. Žal, 
sem vse bolj prepričan, da jav
nomnenjskega preboja in or
ganiziranega nastopa pred tem 
javnim mnenjem, nismo spo
sobni, ali pa smo tako hudi
čevo zaplankani vsak za svoj 
plot in v svoj program. Nekaj 
je prav gotovo res. Ko se člo
vek takole pogovarja z IMP- 
jevci o razvoju na tem po
dročju, o programih in nena
zadnje o referencah, vsi priki
mavajo, češ, oh tu pa smo mi 
in tu pa imamo kaj pokazati. 
Ko pa prideš, da bi videl, kaj 
vse to je, pa vidiš nekaj raz
stavljenih eksponatov, ki so 
razmetani brez neke sistema
tične povezave in seveda nekaj 
starih slik in nekaj obrabljenih 
gesel, v neposredni bližini pa 
se pojavi konkurenčna firma 
z navidezno podobnimi zade
vami, vendar kot so dejali, teh
nološko slabšimi kot so naše, 
pa uporabi vse možne rešitve, 
da je medijsko in vizuelno 
atraktivna. Verjetno z vidika 
»biznisa« ta sejem res ni tako 
atraktiven, vendar za utditev 
imagea in za javnomnenjski pa 
tudi medijski prodor bi lahko 
bilo storjenega kaj več. To bi 
zahtevalo kakovostnejšo in ce
lovitejšo predstavitev, pa tudi 
sodobnejšo, če hočete, morda 
organizacijo kakšne tiskovne 
konference, za predstavitev 
posameznih programov npr. 
zračno blazino, ali termosol 
(omenjam ju, ker sta bila pač 
po naključju razstavljena). Je, 
kar pač je, bo pa čez dve leti 
boljše. Taka je pač industrij
ska pot NAZAJ K NARAVI. 
Občutek ni ravno najbolj pri
jeten, pa najsi na vse to gledaš 
skozi optiko kmeta, ali indu
strijskega novinarja, ali huma
nista, ali businessmana.

J. Votek

Komore za termično predelavo mesnih izdelkov

»Povejte in dobite«
V celjski Klimi so izdelali komoro za termično predelavo poltrajnih 

mesnih izdelkov, ki spada v sklop opreme za mesno predelovalno 
industrijo, ki ima v tej delovni organizaciji že dolgoletno tradicijo. 
Predvsem so to hladilnice, zorilnice, kijih opremljajo z vsemi potreb
nimi napravami in agregati za skladiščenje ali zorenje trajnih mesnih 
izdelkov.

Buren razvoj tehnologije tudi 
v naši branži terja razvoj čedalje 
zahtevnejše in preciznejše para
metre tehnološke opreme, pri če
mer je končni cilj, kot zagotav
ljajo živilski tehnologi, trajen, 
zdrav in kvaliteten mesni izdelek.

Za nas pa to pomeni nenehno 
spremljanje razvojnih trendov 
v dveh branžah, ker je le na ta 
način možno pravočasno posodo
biti ali pogosteje povsem na novo 
razviti določen agregat. To je 
predpogoj za nudenje aktualne in 
s tem konkurenčne tehnološke 
opreme. Klima je na tem po
dročju dosegla nekaj vidnih re
zultatov. Poleg več domačih ob
jektov so to predvsem v lanskem 
in predlanskem letu zaključeni 
objekti za Sovjetsko zvezo.

Komore za tenričao prede
lavo poltrajnih mesnih izdelkov

so, poenostavljeno bi rekli, poso
dobljene, izpopolnjene in avto
matizirane dobre stare prekaje
valnice mesa. To so individualne 
popolnoma avtonomne enote, 
opremljene z vsemi potrebnimi 
agregati za kontinuirano izvaja
nje vseh potrebnih tehnoloških 
faz predelave mesa in sicer: suše
nje s toplim zrakom, obarjanje 
(blanširanje) ali kuhanje s paro, 
pečenje z vročim zrakom, dimlje
nje s prečiščenim dimom.

Zlasti je treba poudariti, da 
celoten proces, ki traja približno 
8 ur, krmili avtomatika vključno 
s proizvodnjo tehnološkega dima 
v posebnem agregatu - dimoge- 
neratorju.

Vse časovne in veličinske para
metre nastavimo pred procesom, 
nakar avtomatika izvaja opisane 
tehnološke faze do konca. To je 
posoembna uporabna lastnost, ki

omogoča delovanje brez nadzora 
ali pa je le-ta skupen za celo 
predelovalno linijo.

Izvedbeno spada komora se
veda pod sanitarne predpise za 
živilsko industrijo, kar pomeni 
celotna izvedba iz prokron ploče
vine, vključno s parnimi grelci, ki 
so bili razviti in tokrat prvič izde
lani iz prokron materiala.

Čeprav je bila komora izdelana 
kot namenski tipski agregat, pa 
nekatera sedanja konkretna na
ročila za razno procesno tehnolo
gijo dokazujejo njeno dokajšnjo 
univerzalnost. Z nekaterimi do
polnitvami. prilagoditvami in 
spremembami, včasih tudi bi
stvenimi, smo že izdelali ali pa je 
v fazi ponudb:

- komoro za predvulkaniza- 
cijo;

- komoro za taljenje medu;
- komoro za sušenje rezancev;
- komoro za stabilizacijo folij 

v steklarski industriji;
- komoro za sušenje lakov
Ta tehnološka pestrost pa zah

teva od projektanta-kcnstruk- 
teija, ki je največkrat kar v eni

osebi, dokajšnji napor. Obvla
dati mora konkretno tehnolo
gijo. spremljati izdelavo, mon
tažo, preizkusni pogon, izvesti 
meritve, skratka potrebno se je 
zelo angažirano lotiti tega pro
jektantskega dela. Prepričan 
sem, da je nujno.

Mislim namreč, da se premalo 
zavedamo dejstva, da je do
končno minil čas, ko smo se reše
vali kupcev nekako po načelu: 
»Preglejte in izberite.«

Smo že globoko v obdobju, ko 
bi morali zadrževati kupca ne
kako po načelu: »Povejte in do
bite.« S tem ni mišljeno, da bi 
izdelovali vse pod kakršnimi koli 
pogoji, mišljena je večja stopnja 
fleksibilnega prilagajanja tehnič
nih parametrov obstoječih večjih 
izdelkov in na ta način širjenje 
njegovih uporabnih lastnosti.

Prepričan sem, da bi bila 
s takšno strategijo obravnavanja 
kupcev z omenjenim projektant
skim angažiranjem stopnja zase
denosti proizvodnih kapacitet bi
stveno ugodnejša.

Avgust Črepinšek

Reportaža

Dravsko polje pod površjem
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Oskrba z vodo postaja vseslovenski problem. S pomanjkanjem pitne 
vode se srečujejo že skorajda vse slovenske regije. Posebno pa je 
oskrba s pitno vodo izbruhnila na dan na Primorskem in v Mariboru. 
Maribor se z vodnim infarktom srečuje že nekaj let.

Poskusi razrešitve tega problema 
in zagotovitve normalne oskrbe 
mesta s pitno vodo so bili dokaj 
različni in so med Mariborčani 
dvignili precej prahu. Kljub

Varilec
vsemu Mariborčani le poskušajo 
zagotoviti normalno oskrbo me
sta s pitno vodo. O delih na Vr- 
banskem platoju smo že pisali. 
Sicer pa so se mestni možje odlo
čili, da bodo oskrbo s pitno vodo 
zagotovili s povezavo mesta 
z okoliškimi zajetji pitne vode. 
V tem času potekajo dela polaga
nja novega primarnega voda 
v dolžini 4720 metrov med Do
bovci in Rogozo.

Ta vodovod naj bi znatno omi
lil vodne infarkte mesta, nam je 
povedal Marjan Barvir, sicer vo
dja gradbišča na tem vodovodu. 
Kot nam je povedal, je ta dela 
pridobil PMI-jev Inženiring, iz
vaja pa jih mariborska Montaža. 
»Z deli smo začeli 15. marca, 
zaključili pa naj bi jih do 15. 
julija. Kar se rokov tiče, mislim, 
da bomo dela zaključili celo pred

mreč, ko se slabši poznavalec za
pelje na to polje, se pred njim 
razgrne ravan rodovitnih polj, ki 
ga na mariborski strani zapira 
staro Pohorje, na južni holmi slo
venjebistriških goric in na 
vzhodni gričevje Haloz. Seveda si 
površni poznavalec ne more 
predstavljati, kaj ta ravan skriva 
v svojih nedrjih. Rudno boga
stvo, saj gramoz to tudi je. Na
men tega zapisa seveda ni, da bi 
razpredali ali to rudno bogastvo 
je ali ni. Tisti, ki smo iz ravnin
skih krajev in smo imeli opravka 
s kakršnimi koli izkopi na takem 
terenu, pa že vemo, kaj to po
meni. Gramoz je material, ki ga 
enostavno ne moreš nadzorovati. 
Ko odstraniš vrhnjo plast prsti, 
naprej ne moreš več, bolj koplješ, 
manjša je jama. Gramoz eno
stavno ne dopusti, da bi človek 
prodrl v njegovo nedrje, z iz
jemo, če se ne odločiš za jamo 
»velikih dimenzij«. Pri vodovodu 
pa že ni tako. Pri kanalih gramoz 
pokaže zobe. »Zaradi gramoz
nega terena, ni moč opraviti ce
lega izkopa naenkrat, ampak 
gradbeniki kopljejo meter po me
ter in sproti podpirajo stene, sicer 
drugače ne bi bilo nobenega 
uspeha. Hkrati pa otežuje samo 
delo odlok mestnega vodovoda, 
ki zahteva, da so vsa omrežja na 
poteh zaradi lažjih konstrukcij
skih del. Sami pa vidite, kaj to za 
nas in gradbince pomeni. Prebi
jamo se po ozkih vaških ulicah, ki 
so sedaj komunikacijsko povsem 
odrezane od sveta. Do dvorišč 
lahko pridejo le preko improvizi
ranih mostičkov. »Še sreča, da so 
to v glavnem primestna naselja.

sabo kanale takoj zasujejo. Na ta 
način so krajani odrezani od 
sveta le kakšen dan ali dva, za
radi tega verjetno tako dobra vo
lja krajanov, ki so nadvse zado
voljni s potekom del. Hkrati tak
šen način dela zagotavlja da ni 
ogroženo »premoženje« kraja
nov. Morda je nekoliko neroden 
izraz »premoženje«, vendar vse

Vrtanje ceste

eno, če ne bi delali na takšen 
način, kot delajo, bi »odneslo« 
marsikateri vrt, ki bi enostavno 
izginil v gradbeni jami, sesula bi 
se marsikatera ograja, pa tudi 
nekaterim hišam, ki so tik ob 
cesti se ne bi pisalo najbolje.

Jasno je, da so se tem zahte
vam prilagodili tudi monterji, po
sebno kar zadeva tehnologijo po
laganja cevi, zahtevam terena, na 
katerem delajo. »Novost je ta, da 
poskušamo položiti, čimdaljši 
odsek cevovoda naenkrat v ka
nal. Tako opravimo vsa dela od 
zunaj in preiskusimo spoje s kom- 
primiranim zrakom, kar je no
vost. Glede na zahteve terena, in 
da bi čim manj prizadeli prebi
valce, smo se odločili za tak na
čin. Na odprtem prostoru polo
žimo naenkrat 50 do 60 metrov 
cevovoda, v naseljih in na teh 
ozkih ulicah pa po 30 metrov. 
Seveda pa je pri polaganju po
trebno nekaj pazljivosti ravno za
radi zahtevnosti terena. Kot ste 
videli, so kanali dvakrat podprti. 
Nemogoče je, da bi na dolžini 30 
metrov odstranili vse podpor
nike, ker bi se potem jama eno
stavno zasula, zato najprej od
stranimo prvega, položimo cev.

namestimo nazaj podpornike, 
odstranimo druge in spustimo 
cev na tla. Poleg primarnega ce
vovoda, ki ima premer 320 mili
metrov, zatem še položimo se
kundarni vod, iz katerega se 
bodo oskrbovala s pitno voda na
selja, skozi poteka glavni vod,« je 
dejal Marjan Barvir. Gradbinci 
potem takoj zasujejo cevi in oči

stijo poti. Laiku se zastavi vpra
šanje, kaj pa če bo kakšen spoj 
puščal, vendar so nam monterji 
zatrdili, da je tlačni preizkus 
s komprimiranim zrakom za
dostno jamstvo, da ne more priti 
do napake in da bo cevovod do
bro prestal tlačni preizkus 
z vodo. Kot so nam povedali, 
znaša vrednost del na tem vodo
vodu 780 milijonov dinarjev in da 
na njem dela 17 monterjev.

J. Votek

Drug drugega priganjata
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Komora 2P z dimogeneratoijem

Delajo in počivajo

rokom, če bodo gradbinci dovolj v katerih že skorajda ni kmetov,« 
hitri pri izkopih. Gradbena dela pravi Marjan Barvir. 
izvaja Stavbenik iz Maribora, ki Pa še kako prav ima, na srečo 
si prav tako želi, da bi z deli krajani ne kažejo kake posebne
končal čim prej, vendar se sreču- nejevolje nad razritimi potkami 
jemo z določenimi problemi, in ulicami. Da je to tako, so po- 
tako oni, kot tudi mi«, razmišlja skrbeli tudi gradbinci in mon- 
Marjan Barvir. Za človeka, ki terji, ki so prilagodili ritem dela 
pozna Dravsko polje samo po in tehn 'ško izvedbo krajanom,
njegovem »površju«, se zdi ta tr- Odločili so se, dela izvajajo
ditev povsem neumestna. Na- etapno »meter za metrom« in za Zazrli so se v oblačno nebo
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Obdelovalni center Prodor MM v Dalmacijo

■ Pri Panonijini orodjarni ju gradbeno podjetju Graditelj iz Beltincev 
P odilo novo brusilnico, v kateri je že steklo delo. V njej je potekalo 

I delovno tekmovanje kovinarjev iz ozdov Pomurja.
frku

V Cankarjevem domu je bila 7. maja osrednja prireditev v počastitev 
125-letnice ustanovitve Rdečega križa in 35-letnice brezplačnega 
krvodajalstva na Slovenskem, na kateri so podelili priznanja krvoda
jalcem, ki so darovali kri več kot 90-krat in druga priznanja. Prireditve 
so se udeležili tudi Panonijini krvodajalci: Boris Škrjanec, kije daroval 
kri 78-krat, Ladislav Abraham (75-krat), Helmut Vidic (46-krat), 
Janez Lapošič (45-krat), Janez Flegar (40-krat).

frku

S tekmovanja kovinarjev

Panonijin orodjar Dejan Cigut 
s 336 točakmi dosegel 6. mesto. 
Od rezkalcev se je Ludvik Sever 
uvrstil na peto mesto z 200 toč
kami. Jože Vrečič iz Bliska pa na 
sedmo mesto. V plamenskem 
varjenju je prvo mesto zasedel 
s 771 točkami Štefan Temiin. ki 
bo tekmoval tudi na republiškem

takšna tekmovanja privlačna, 
vendar nimajo prave veljave. Ivo 
Šoštarič, ki že vrsto let sodeluje 
na teh tekmovanjih, je priznal, da 
je imel letos nekoliko treme za
radi konkurence, ki je bila letos 
hujša, saj so tekmovali tudi kovi
narji iz Nafte in Radenske.

frku

■ Kot so povedali, so z izdelova
njem rezervnih delov začeli že 
Pred dobavo opreme. Čeprav je 
$edaj oprema v tovarni in so za
jetne težave premagane, pa to še 
ne pomeni, da je proizvodnja ne
hoteno stekla. Vendar se tu pro
blem ne zastavlja pri sami Pano
niji ali pri kadrih. Te težave so po 

j besedah Štefana Ferenčaka 
|uspešno prebrodili, saj so v do
mači orodjarni izdelali vsa po
sebna orodja, ki so uspešno pre
dala preizkušnjo, zaposlili nove 
hlade kadre (strojne tehnike), ki 
s° jih ustrezno usposobili za delo 
na novi opremi. Težava je nastala 
Pri dobavitelju polizdelkov li
varne mikrolivov iz Krušika. ki je 
sjcer izredno zainteresiran za od
livanje polizdelkov za rezervne 

| dele. vendar je zelo počasi osva
jal tehnologijo, tako jih v sedanji 
fazi oskrbuje s 5 vrstami odlitkov 
°d predvidenih 25. To jim pov

zroča nekatere težave, ker mo- 
rajo še naprej delati večino izdel
kov iz polnega materiala, kar po
draži proizvodnjo in podaljšuje 
r°k izdobave, nižja pe je zato tudi 
Produktivnost. Bojazni, da pro
dam ne bi zaživel, torej ni več. 
večerno lahko, da program že živi 
'n da je dohodkovno izredno za
nimiv glede na preostali proiz

vodni program Panonije, saj je 
materialno zelo ekstenziven in 
v bistvu pomeni vrednost materi
ala v teh izdelkih le borih 5 od
stotkov.

Obdelovalni center
Konec aprila je začel z delom 

novi obelovalni center, na kate- 
rCga so se v Panoniji prav tako že 
nekaj časa pripravljali, že od no
vega leta naprej. Center bi moral 
stati nekaj mesecev prej, vendar

Kos, ki si ga je treba znati
odrezati

Turizem smo ljudje! znameniti slogan, ki prijahaja v podzavest 
skorajda vsakega Slovenca. O njem ali z njim postajajo vse bolj 
okupirani tudi mediji, kaj hočemo, obdobje kislih kumaric. Turizem 
naj bi bil edini, ki se »obrača« tako ali drugače v tem poletnem času.
Turizem naj bi bil tudi tisti, ki bi lahko potegnil iz blata podjetja, ki so 
povezana z naložbeno izgradnjo. Tega se ponekod zavedajo, drugje 
ne. Odvisno od sposobnosti in resnosti.

Jasno je, da tudi turizem ni in 
ne more biti zlata jama sredi ži
vega blata, vseeno pa je le veja. ki 
je stalno v gibanju in ponuja 
skromnejši kos pogače, vendar 
ga ponuja za prej omenjeno de
javnost. V tej dejavnosti, ki je 
povezana z naložbenimi projekti, 
je tudi IMP. vsaj tako pravijo. 
Pravijo tudi. da so turizem in 
nekatere druge dejavnosti pove
zane z morjem naše neizkoriš
čene možnosti. Kaj storiti? Na 
»resolucijski ravni« že vemo kaj. 
kaj pa konkretno? Konkretno 
pa, kakor kdo! Vendar, nekaj je 
gotovo, sposobnejši ali bolje vi- 
talnejši v sistemu ne čakajo na 
resolucijo, ne na reorganizacijo, 
ampak zagrizejo, če se le da.

Preboj na to tržišče je zelo te
žak, so mi povedali v mariborski 
Montaži. Pogoj za uspeh je zares 
kakovostna ponudba in seveda 
tudi izvedba. Mariborčani so se 
uspeli prebiti v Zatonu pri Za
dru. Kot je povedal Edo Vidma
jer, so uspeli, ker so ponudili 
celovito rešitev, to je od idejne

rešitve do izvedbe z jamčenjem 
kakovosti in servisiranja vgraje
nih naprav. V veliko pomoč pri 
pridobitvi posla jim je bilo pred
stavništvo v Splitu. Prav ta celo
vitost ponudbe in zelo kratki rok 
izvedbe sta nagnila tehtnico na 
njihovo stran. Posel je bil pridob
ljen marca, zaključili pa naj bi ga 
okoli 15. maja, vendar so z deli 
končali že pred prvim majem, kar 
pomeni izjemno učinkovitost in 
poslovnost, če seveda upošte
vamo celovitost ponudbe od pro
jektiranja naprej. Takšen način 
je, kot pravi Edo Vidmajer, za 
izvajalca pa tudi za investitorja 
ugodnejši, ker s tem odpadejo 
vse vmesne faze usklajevanj in 
iskanje rešitev s projektantom. 
Da so se držali roka in z deli 
končali pred rokom, je posledica 
takšnega načina. »Mi smo takoj, 
ko smo pridobili posel, začeli 
s projektiranjem, vzporedno 
s pripravo projektov smo začeli 
že s pripravljalnimi deli v delav
nici in pripravili vse elemente, ki 
smo jih potem samo montirali na

objektu. V Starem gradu smo 
vgradili dve klima napravi v piv
nici in disco klubu ter v samopo
strežbi v Zatonu. Hkrati smo gra
dili sistem za izkoriščanje 
sončne energije v kampu v Za
tonu. Sistem deluje na principu 
akumulacije, iz katere je speljana 
topla voda s pomočjo črpalk po 
celem kampu. Vgrajenih je 256 
zbiralnikov sončne energije.
S tem pa dela še niso zaključena, 
saj namerava investitor vgraditi 
še okoli 200 zbiralnikov predvi
doma jeseni, upam pa, da nam bo 
uspelo pridobiti tudi ta del posla, 
»pravi Edo Vidmajer. Poleg ka
kovosti ponudbe je vredno zapi
sati, da je Montaža ponudila tudi 
finančno ugodno ponudbo, odlo
čili so se za t. i. »leasing« način 
odplačevanja do novembra me
seca. S tem pa prisotnost Mon
taže v Dalmaciji ni končana, saj 
so že sklenili pogodbo za izvedbo 
montažnih del v hidroelektrarni 
Žele, kjer bodo izvajali klimati
zacijo v strojnici in upravni 
zgradbi. Že to pa kaže na resnost 
in na to, da Montaža ne misli 
ostati muha enodnevnica v Dal
maciji. Vrednost opravljenih del 
v Zatonu je 380 milijonov dinar
jev, opravljenih pa je bilo, še 45 
milijonov dodatnih del.

J. Votek

Jalova energija

Izgube manjše za 100 GWh
Elektro inštitut Milan Vidmar, IMP-Ten, Iskra in EGS so pripravili 

17. maja kolokvij o kompenzaciji jalove moči v omrežjih. Na kolok- 
VUU’ kjer je sodelovalo okrog 250 strokovnjakov iz celotnega sistema 
Elektrogospodarstva in energetikov iz delovnih organizacij, je najprej 
mag. Krešimir Bakič orisal splošne značilnosti jalove moči v elektro
energetskem sistemu s posebnim poudarkom na reševanju problemov 
kompenzacije jalove moči v distribucijskem omrežju. Prikazal je tudi 
razmere glede izkoriščanja jalove moči v slovenskem elektroenerget
skem sistemu ter udeležence seznanil z rezultati študije o ekonomski 
optimizaciji jalove moči v distribucijskem omrežju Slovenije. Osnovne 
ugotovitve Bakiča so, da nivo kompenziranosti jalove moči v sloven
skem distribucijskem omrežju ni zadovoljiv.

Strokovnjaki inštituta predla- tudi problema izvedbe konden- 
gajo graditev približno 100 Mvar 
kondenzatorskih baterij. Te ba
terije bi bile lahko po njihovih 
ugotovitvah stalno vključene in 
bi pokrivale del obremenitve ja
love moči EGS. Z vključitvijo 
100 Mvar kondenzatorskih bate
rij na srednjenapetostnem nivoju 
bi zmanjšali izgube električne 
energije za približno 100 GWh 
letno. Hkrati predlagajo nadalj
nji razvoj kondenzatorskih bate
rij. ki bi jih bilo moč vgrajevati na 
drogove.

tudi
zatorskih baterij in analiziral po
jave višjih harmonikov, ki se po
javijo ob priključitvi kondenza
torskih baterij na omrežje.

Največ prahu so med razprav
ljala dvignile kondenzatorske

baterije, ki so do sedaj delovale 
na osnovi zloglasnega PCB-ja, ki 
uporabnikom povzročajo velike 
preglavice. Ne vedo namreč, 
kam z izrabljenimi kondenzator- 
skimi baterijami, ki ležijo po 
trafo postajah, ker v Sloveniji še 
nimamo odlagališča nevarnih 
snovi. Inž. Janez Štefančič je 
osvetlil nekatere tehnološke pro
bleme glede izbora baterij in opi
sal tehnološke lastnosti novih 
kondenzatorjev, ki delujejo na 
osnovi olj. Na koncu pa so pred
stavniki elektrodistribucij opisali 
nekatere konkretne izkušnje, ki 
jih imajo s kompenziranjem ja
love moči.

jv

Pomurski kovinarji tekmovali

Inž. Maks Babudcr je poskušal' 
odgovoriti na problem prenape
tosti v srednjenapetostnih kom
penzacijskih postrojenjih. Inž. 
Viktor Mlakar je v svojem refe
ratu prikazal osnovne značilnosti 
in probleme, s katerimi se sreču
jejo pri napravah za kompenza
cijo jalove moči na visokonape
tostnem območju. Opozoril je na 
izredno gospodarnost tovrstnih 
naložb in vpliv kompenzacij na 
izboljšanje kakovosti električne 
energije. Osvetlil je tudi nekatere 
tehnološke probleme in rešitve, 
ki zagotavljajo varno in zane
sljivo obratovanje. Dotaknil se je

Eno prvo mesto
Na petem delovnem tekmova

nju kovinarjev Pomurja, ki ga je 
pripravil soboški občinski sindi
kalni svet in je potekalo v desetih 
panogah, so med 80 pomurskimi 
kovinarji tekmovali tudi Panoni
jini in Bliskovi kovinarji. Na tek
movanju varilcev je Jože Smodiš 
dosegel četrto mesto z 855 toč
kami. Med orodjarji, ki so tek
movali v Panonijini orodjarni, je

prvenstvu, ki bo oktobra v Mari
boru. Med strugarji je bil Jakob 
Vire na 4. mestu, Bliskovec Šte
fan Pavel pa na 6. mestu. V varje
nju VAG je bil Panonijin varilec 
Janez Rogač šesti, Drago Ilič pa 
deseti.

Kot je povedal Ludvik Sever, 
je bil praktični izdelek na letoš
njem tekmovanju zahtevnejši kot 
lani. Po njegovem mnenju so

Odprava ozkih grl
Novi programi soboške Panonije so zaživeli, res sicer z nekajme

sečno zamudo, vendar tokrat je dokončno uspelo, nam je povedal 
Stefan Ferenčak, vodja tehnološko konstrukcijskega oddelka. 
Oprema za rezervne dele šivalnih strojev je bila nabavljena že pred 
casom, ustrezno s tem so prilagodili tudi delovne pogoje, saj je to 
Povsem ločen in zaokrožen oddelek, čeprav v okviru sedanje proiz- 
v°dne hale. V tem oddelku imajo 3 CNC rezkalne stroje, sicer pa so 

J v paketu tehnološke posodobitve nabavili 4 nove CNC stroje.

je prišlo do nekaterih zapletov pri 
dobavi tuje in domače opreme. 
21. aprila so to opremo dokončno 
prevzeli in v začetku maja začeli 
s poskusnim obratovanjem. Tudi 
to ni minilo brez zapletov, saj je 
prišlo do manjših okvar, ki jih je 
potem vzhodnonemški proizva
jalec odpravil. Za uspešni zače
tek sta se za delo na stroju 
ustrezno usposobila dva tehno
loga. ki sedaj obvladujeta raču
nalniško krmiljenje stroja. Po 
ocenah Štefana Ferenčaka po
meni ta center za Panonijo dolo
čen izziv in velike spremembe 
znotraj proizvodnje in glede na

*

lil

Srce centra

strojne tehnike. Cilj jim je. da bi 
bil center čim bolje izkoriščen. 
V začetni, ali bolje rečeno po
skusni dobi, bo predvidoma stroj 
obratoval 16 ur. Takšna je tudi 
trenutna zasedenost z deli, ki jih 
imajo razprodane za mesec junij, 
pričakujejo pa dobro zasedenost 
tudi v prihodnje, takšne so vsaj

Kli

Demonstracija kmetijskih 
jev

V Markišavcih pri Murski Soboti je bil 22. aprila prikaz dela strojev 
2a pripravo tal z vrtljivimi delovnimi stroji (vrtavska brana Cimos, 
''Pavška brana Majevica, rotacijski drobilec s sejalnikom, vrtavska 

1 rana Panonije), ki ga je organizirala Zveza organizacij za tehnično 
'Ulturo Slovenije - komisija za kmetijstvo v Murski Soboti in si ga je 
gledalo precej tekmovalcev.

frku

Vesti

ocene po odzivih na ponudbe. 
Cilj je, da bi stroj čimbolj izkori
stili. to po eni strani pomeni 
polno zasedenost stroja v treh 
izmenah in doseganje čim krajših 
obdelovalnih časov. Sicer pa seje 
posodabljanje z obdelovalnim 
centrom šele začelo. V času. ko 
smo zbirali gradivo za ta zapis, so 
ravno začeli z raztovarjanjem pe- 
skalne komore. Kupili pa so tudi 
lakirno linijo, ki je sicer rabljena.

To pa pomeni po besedah Šte
fana Ferenčaka inoviranje obsto
ječega programa. To pomeni 
skrajševanje proizvodnih ciklu
sov, zmanjševanje notranjega 
trasporta, zmanjševanje zalog 
polizdelkov. Skratka, prišlo naj 
bi do večje ekonomičnosti poslo
vanja. Istočano pa ta posodobi
tev pomeni solidno osnovo za 
bolj gibljivo prilagajanje proiz
vodnje zahtevam trga in osvaja
nje novih programov. Vrednost 
obeh naložbe-je okrog 145 mili
jard dinarjev.

J V

Vhod in izhod iz centra

dosedanjo tehnološko zahtev
nost Panonijine proizvodnje. 
S tem centrom, v katerem lahko 
obdelovanec obdelujejo s 36 oro
dji, se Panoniji odpirajo možnosti 
za osvajanje tehnološko zahtev
nejše proizvodnje. Kot smo že 
zapisali, so tudi za delo na tem 
centru z izjemo prej omenjenih 
tehnologov zaposlili mlade

Oddelek za izdelavo rezervnih delov

Glasnik je tudi vaš 
časopis!
Sodelujte!
Telefon uredništva: 
(061) 321-043

v_______- ___ /
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Tržne komunikacije

1 INSTRUMENT, 9 MAXIMA, 8 METODA 7
»Kljub še tako zaostrenim razmeram so naložbe v razvoj in v propa

gando nuja.« Tako smo lahko slišali v zadnjem času na zasedanju 
različnih forumov sozda. Tržno komuniciranje v sistemu seje komajda 
postavilo na noge, tako daje sedaj mogoče pričakovati njegov razmah. 
Namen tega zapisa ni teoretizirati o pomenu tovrstne dejavnosti 
v poslovni strategiji sistema, ampak gre za prikaz aktivnosti v lanskem 
letu in usmeritev te aktivnosti v letošnjem letu.

1987
V lanskem letu je IMP prazno

val 40-letnico svojega obstoja. 
Osrednji cilj, ki je bil postavljen, 
je primerno proslaviti ta dogodek 
in vse aktivnosti izkoristiti v tržno 
- komunikacijske namene. V tem 
smislu je poslovni jubilej pomenil 
osrednji in najzahtevnejši del ak
tivnosti. Osrednja proslava 13. 
novembra je pomenila vrhunec in 
zaključek vseh jubilejnih aktiv
nosti. Na osnovi sprejetih izho
dišč je bil pripravljen potek prire
ditve, izdelana je bila celostna 
grafična podoba za obeležitev ju
bileja. Na osrednjo prireditev 
smo povabili okrog 350 domačih 
32 tujih poslovnih partnerjev. 
Osrednja prireditev je bila 
ustrezno 'organizirana in izpe
ljana. Lahko bi rekli v skladu 
s časom, z razmerami in našimi 
usmeritvami in prizadevanji. 
Skratka z javnim nastopom smo 
pokazali moč sozda, našo samo
zavest in ponos. Prisotnim smo 
predstavili del poslovne filozo
fije, naše velike, močne, sodobne 
in kulturne organizacije. Alma
nah, ki je bil izdan ob jubileju, je 
imel namen opredeliti in posre
dovati javnosti poslanstvo 
IMP-ja, usmerjenega na po
dročje oskrbe in varčevanja 
z energijo in reševanja proble

mov, ki zadevajo življenjsko oko
lje. Almanah daje odgovor na 
vprašanje o vlogi in pomenu or
ganizacij - združenih v sistem 
IMP v času in prostoru, kjer de
luje. S tem pa ni odrinjena na 
stranski tir »zgodovinska dimen
zija« IMP-ja, saj se v letošnjem 
letu pripravlja publikacija, ki bo 
osvetlila »zgodovinske razsežno
sti IMP-ja. Ce se povrnemo k al
manahu, je potrebno poudariti, 
da smo industrijska organizacija. 
Njene odločitve vplivajo na soci
alno, gospodarsko in kulturno 
tkivo okolja. Iz tega izhaja, da 
mora sistem sam prispevati 
k opredeljevanju »podobe naše 
dobe«. Almanah je izšel v 4.000 
izvodih. Naslednji člen tiskanih 
publikacij, ki bodo nadaljevanje 
v almanahu opredeljenih izho
dišč, bodo poslovna poročila, ki 
bodo tržno usmerjena in bodo 
imela informativno poslovni po
men.

Medijski preboj
V minulem letu so bili vzpo

stavljeni tesnejši stiki s televizijo, 
ki so bili po letu 1983 tako rekoč 
prekinjeni. Glede na pomemb
nost tega medija v procesu trž
nega komuniciranja nasploh in 
glede na naše usmeritve to ni 
nepomembno dejstvo. Premik je

Ugodna ocena opreme

Odprta vrata
V Iku pravijo, da gre zares, sami so že začutili krizo na jugoslovan

skem tržišču, hkrati pa tudi sami ugotavljajo, da hitrega oživljanja 
gospodarstva in s tem naložb vsaj v naslednjih petih letih ni moč 
pričakovati. Še preden jim je začela teči voda v grlo, so začeli iskati 
možnosti prodora na tuje trge, zlasti v vzhodnoevropske države in na 
Kitajsko. Nenazadnje sojih k temu prisilile nove proizvodne zmoglji
vosti v Avtomatiki in v Črpalkah. Enostavno so ugotovili, da za te 
zmogljivosti sedanji jugoslovanski trg ni zadosten. S tem pa ni rečeno, 
da so se domačemu trgu odpovedali, saj iščejo svoj prostor v dejavno
stih, kjer do sedaj niso bili prisotni, in kjer bi se s kakovostjo svojih 
izdelkov, novimi programi lahko prebili.

Kot nam je povedal direktor 
delovne organizacije Rudi Buko- 
vac, so najprej vzpostavili tes
nejše stike s sovjetskim tržiščem. 
Skupaj z Livom iz Postojne so 
zaposlili predstavnika v Moskvi, 
ki deluje v prostorih predstavni
štva Kovinotehne, s katero prav' 
tako tesno sodelujejo. Po nave
zavi stikov z ministrstvi in s Cen
tralnim projektnim in eksperi
mentalnim institutom iz Moskve 
(o čemer smo podrobneje že po
ročali, op.p.), so v mesecu maju 
dobili pozitivne ateste za izdelke 
iz programa črpalk in avtoma
tike. Vsa oprema je bila vgrajena 
na dveh objektih v Moskvi in 
preizkušena v minuli zimi, je po
drobneje pojsnil Gorazd Korde- 
lič in nam podrobneje opisal na
daljnje akcije in že sklenjene do
govore z ruskimi partnerji.

Med 9. in 16. junijem se je 
v Iku ponovno mudila delegacija 
prej omenjenega instituta in zelo 
ugodno ocenila opremo, ki je bila 
na preizkušnji. V tem času so se 
dogovorili in podpisali protokol 
o nadalnjem sodelovanju med in
stitutom in Ikom. Ta protokol 
predvideva, kot je povedal Go
razd Kordelič. razširitev sodelo
vanja in preizkušanje druge 
opreme, ki jo izdeluje IMP 
(predvsem s področja klimatiza
cije). Vsekakor spodbudni rezul
tati.

Strokovna 
predstavitev IMP- 

jevega programa
Glede na že omenjeno ugodno 

oceno Ikove opreme so se odlo
čili za temeljitejšo predstavitev te 
opreme. Skupaj s Centralnim in
stitutom so pripravili seminar od 
11. do 14. junija v Moskvi. Na 
seminarju bo sodelovalo okrog 
250 projektantoviz SZ. Od IMP- 
ja bodo sodelovali: direktor de
lovne organizacije Rudi Buko- 
vac, ki bo predstavil proizvodni 
program IMP-ja in Ika, v stro
kovnem' delu šeminarjarV"kate

rem bo tema prihranek toplotne 
energije pa inž. Janez Hartman, 
■inž. Gorazd Kordelič in inž. An
drej Ciuha iz ljubljanskega Kela 
- član evropske komisije za topli- 
fikacijo. Kot je poudaril Gorazd 
Kordelič, je potekal seminar 
v okviru VDNH-ja - stalne in 
občasne razstave tehničnih do
sežkov po posameznih vejah. Na 
razstavi bo sodeloval tudi Iko 
s svojo opremo. Cilj seminarja je 
bil povsem posloven, na ta način 
so se sovjetski projektanti po
drobneje seznanili z IMP-jevo 
opremo, ki naj bi jo začeli v pri
hodnje projektirati.

Posli tečejo
Pred seminarjem so stekli že 

konkretni posli, saj v tem času 
Iko opremlja 5 manjših stano
vanjskih naselij v Minsku, 6 v Vi- 
nižitabilu. Vzporedno s tem do
bavlja obtočne črpalke in regula
cijsko tehniko za tovarno kotlov 
v Bratsku. Hkrati so se v času 
obiska sovjetskih predstavnikov 
v Iku dogovorili in sklenili po
godbo o servisiranju vgrajene 
opreme. S tem so izpolnili pogoje 
za direktno prodajo opreme na 
sovjetsko tržišče. Po besedah Ru
dija Bukovca bo vrednost poslov 
s sovjetskim tržiščem znašala 
okrog milijon dolarjev. Sodelo
vanje temelji na blagovni me
njavi, saj sovjetska stran nudi 
v zameno za dobavljeno opremo 
zelo kakovostne materiale. V to 
menjavo je vključena tudi Kovi
notehna.

S tem pa prodor Ika na vzhod
noevropsko tržišče še ni zaklju
čen, kajti tesne stike so navezali 
tudi s češko tovarno kotlov 
Sigma, ki je opremo Ika že testi
rala in jo ugodno ocenila, v tem 
času pa pričakujejo še ateste dr
žavnega instituta v Peštanih, ki so 
prav tako ugodni. Sigma bo na ta 
način dopolnila svoj proizvodni 
program, ker tovrstne opreme ne 
proizvaja. J. VOTEK

bil dosežen tudi na radiu, kjer je 
bilo objavljenih 6 prispevkov, ki 
so se nanašali na IMP. Posebno 
enourno oddajo je pripravil v so
delovanju z IMP-jevim predstav
ništvom radio Sarajevo.

V tisku velja posebej izposta
viti sodelovanje z Gospodarskim 
vestnikom. Pri vrednim vjesni- 
kom in Privrednim pregledom. 
Pripravljenih je bilo tudi 7 ogla
sov v sodelovanju z Inženiringom 
in Marketingom na srbohrva
škem govornem območju.

Humanitarne akcije, 
pokroviteljstva, 

sponzorstva
V lanskem letu je prišlo na ta 

naslov nekaj čez 140 vlog. 
V skladu z usmeritvami iz Poslov
nika, glede na poslovni interes in 
na denarne možnosti je bilo pod
prtih okrog 30 akcij in 5 prošenj 
za podporo dejavnostim znotraj 
IMP-ja.Največ sredstev je bilo 
namenjenih za področje kulture, 
šolstva, zdravstva in športa ter 
rekreacije. Izbor je bil narejen na 
osnovi usmeritev, glede na doga
janje na področju družbenih de
javnosti in njihove potrebe ter 
odmevnost. Sredstva v ta namen 
so bila usmerjena decentralizi
rano, sodelovanje je potekalo 
predvsem na pobudo organizacij. 
Od teh akcij so pomembnejše 
Podarim dobim, finale državnega 
prvenstva v odbojki, kegljaški 
turnir v Mariboru, sodelovanje 
pri opremljanju Onkološkega in
štituta, opremljanju srednje šole 
za strojništvo, sodelovanje na ju
goslovanskem festivalu tržnih 
komunikacij, skupščini zveze no
vinarjev Jugoslavije, razstavi ju
goslovanske grafike v Moskvi, 
zlati lisici v Mariboru, opremlja
nju pediatrične klinike, gene
ralno pokroviteljstvo nad trnov
skim maratonom in sponzorira
nje prenosov iz Calgaryja in Pla-

Za prej omenjene aktivnosti 
znotraj IMP-ja je bilo namenje
nih 5 milijonov dinarjev.

Posebne akcije
V lanskem letu je bilo priprav

ljenih nekaj posebnih akcij, ki 
lahko veliko prispevajo k jav
nomnenjski utrditvi imena IMP. 
Pred otvoritvijo Avtomatike je 
bila organizirana tiskovna konfe
renca. Čeprav je bila udeležba 
novinarjev pod pričakovanji, je 
bila kljub vsemu odmevna. 
Hkrati pa velja opozoriti, da je 
lahko tovrstna oblika predstavi
tve IMP-ja zelo pomembna, kar 
navsezadnje dokazujejo izkušnje 
nekaterih velikih sistemov, kjer 
je to stalna praksa. Ne nazadnje 
ne gre zanemariti tudi izredno 
uspešne in medijsko izredno od
mevne predstavitve Plečniko
vega koledarja, ki je požel vrsto 
priznanj. Bistveno za to predsta
vitvijo pa ne zaostaja tudi pred
stavitev letošnjega koledarja, ki 
je prav tako naletel na izredno 
ugoden odmev v javnosti, ver
jetno še ugodnejšega kot znotraj 
samega sistema. -»

Zaokrožitev
Pri oceni lanskega leta je po
trebno upoštevati, da je jubilej 
pomenil osrednji del aktivnosti, 
niso pa to bile edine aktivnosti. 
Dejavnost kot taka je bila v vlogi 
instrumenta, saj sama ne more 
zgraditi imagea sozda IMP. Po
doba sistema se ukvarja prek si
stema večplastno med seboj po
vezanih in soodvisnih elementov 
poslovanja in to neprekinjeno 
dan za dnem. Tržno komunicira
nje je proces, je instrument, ma- 
xima in metoda hkrati. Le kot 
zavestna, načrtna, kreativna in' 
stalna dejavnost lahko prinese 
željene rezultate. S tem, ko se je 
v IMP-ju v lanskem letu začelo 
s to dejavnostjo, je stopil IMP 
tako rekoč na novo področje - na

trg, kjer kupuje in prodaja hkrati. 
Navezani so bili bolj ali manj 
tesni stiki z nekaterimi »vodil
nimi firmami« oziroma posamez
niki na tem trgu, kar je pogoj za 
uspešno delo v prihodnje. Ob 
tem pa je še pomembno, da si
stem ve, kaj hoče in ima to opre
deljeno v dokumentih. Odbor 
IMP 40 še naprej deluje kot 
usmerjevalno telo za področje 
tržnega komuniciranja na ta na
čin, da se je preimenoval v »Od
bor za tržno komuniciranje sozda 
IMP«.

1988
Temeljne naloge, ki so zastav

ljene v letošnjem letu, so usmer
jene k doseganju večjega razume
vanja javnosti za cilje, probleme, 
delo in rezultate IMP-ja, h krepi
tvi ugleda IMP-ja, kar lahko po
zitivno vpliva na odnose z investi
torji, bankami in družbenopoli
tičnimi skupnostmi, na večjo trd
nost poslovnega sistema in izbolj
šanje medsebojnih-odnosov med 
posameznimi gospodarskimi sub
jekti, na povečanje občutka pri
padnosti IMP-ju, ustvarjanje 
ugodnega delovnega vzdušja in 
izboljšanje medsebojnih odnosov 
med zaposlenimi in na kulturo 
organizacije.

Osnovni cilj tržne komunika
cije v tem letu je povečati stopnjo 
povezanosti sozda, ki mora teme
ljiti na energiji in ekologiji. To 
pomeni vzpostavitev energetsko 
ekološkega koncepta kot zna
čilne črte pri profiliranju IMP-ja 
v okviru »Čorporate Image« in jo 
povezati v »Čorporate Identity«. 
To pomeni izgradnjo zavesti 
o teh problemih in njena uporaba 
v vseh propagandnih medijih.

Predstavitev
Za uresničitev zastavljenih ci

ljev so zastavljene naslednje na
loge po področjih tržnega komu
niciranja: že omenjeno poslovno

Razvoj porabe zemeljskega plina v Sloveniji

Čist energetski vir
1. Uvod čine zemeljskega plina iz za-

Slovenija z izjemo nekaj vrtin na severovzhodu nima lastnih izvorov hodne smeri. V zvezi s tem že
zemeljskega plina. Skromne domače količine se porabijo za lokalne nekaj časa tečejo pogovori z alžir-
potrebe. Ideja, da bi v Slovenijo pripeljali zemeljski plin iz uvoza, seje skimi predstavniki. Zemeljski 
rodila že v šestdesetih letih, ko so proučevali možnost dobave utekoči- plin naj bi dobivali iz ležišč v Sa- 
njenega zemeljskega plina iz Alžirije. To idejo so uresničili leta 1978, hari po plinovodu skozi Tunis, po 
ko so v Slovenijo pritekle prve količine zemeljskega plina iz Sovjetske dnu Sredozemskega morja in

kemična industrija..................................................... 2l oHstotEov

črna in barvna metalurgija ................................25 odstotkov

industrija gradbenega materiala .................... 13,5 odstotka

industrija papirja.....................................................11,6 odstotka

industrija nekovin................................................... 3,5 odstotka

kovinsko predelovalna industrija................... 6 odstotkov

tekstilna industrija.............................................. 5 odstotkov

mestne plinarne..........................................................  10,6 odstotka

ostali porabniki....................................................... 3,8 odstotka

zveze.
2. Razvoj transporta in porabe 
zemeljskega plina v Sloveniji

Omrežje za transport zemelj
skega plina smo gradili med leti 
1976 in 1980. Omrežje obsega 
545km magistralnih plinovodov, 
ki delujejo z največjim tlakom 
plina 50 bar in 85 km primarnih 
mestnih plinovodnih omrežij 
v mestih Ljubljana, Maribor, Ce
lje in Kamnik, ki delujejo s tla
kom plina 3 do 10 bar. Plino
vodno omrežje je zgrajeno tako, 
da lahko sprejme zemeljski plin iz 
severne smeri v Ceršaku in z za
hodne smeri v Šempetru pri Novi 
Gorici. Omrežje deluje brez 
kompresorskih postaj. Največja 
zmogljivost omrežja znaša 3,5 
milijarde Nm3 letno pri dobavi 
zemeljskega plina iz obeh smeri 
in 2 milijardi Nm3 letno pri dobavi 
samo iz severne smeri. Predvi
deno je, da bo naša republika od 
teh zmogljivosti porabila 2,2 mili
jarde N m3 letno, ostalo pa za 
sosednje republike.

• Prve količine zemeljskega 
plina iz Sovjetske zveze so v Slo
venijo pritekle julija leta 1978. 
Od tedaj je poraba zemeljskega 
plina nenehno naraščala predv
sem na račun kurilnega olja.

V letu 1984 smo torej porabili 
v Sloveniji že skoraj eno mili
jardo Nm3 zemeljskega plina, kar 
je nadomestilo 800.000 ton kuril
nega olja ali skoraj 2 milijona ton 
rjavega premoga.

Strukturo porabe zemeljskega 
plina v Sloveniji po gospodarskih 
dejavnostih prikazuje naslednja 
razpredelnica:

3. Nadaljnji razvoj porabe ze
meljskega plina v Sloveniji

Nadaljnji razvoj porabe ze
meljskega plina in izgradnje pli

novodnega omrežja v Sloveniji 
bo odvisen predvsem od možno
sti uvoza dodatnih količin zemelj
skega plina iz Sovjetske zveze in 
Alžirije. Z izgradnjo črpališč 
plina v sosednjih republikah bi 
lahko računali tudi na dobavo 
domačega zemeljskega plina.

Izdelanih je bilo več anket, 
v katerih so zajeli večji del slo-, 
venske industrije in gospodar
stva. Sedanje in bodoče porab
nike so razdelili v tri skupine:

L skupino sestavljajo delovne 
organizacije - podpisnice samou
pravnega sporazuma, ki so bile 
priključene na plinovodno 
omrežje do leta 1984;

2. skupino sestavljajo delovne 
organizacije - podpisnice istega

' sporazuma, ki so se in se še bodo 
priključile na plinovodno 
omrežje po letu 1984,

3. skupino sestavljajo vse za
interesirane delovne organiza
cije, ki ležijo relativno blizu pli
novodnega omrežja.

V naslednji razpredelnici so 
prikazani rezultati ankete iz ok
tobra 1984. S to anketo so po
dane predvidene potrebe po.ze- 

1 meljskem plinu do, leta 2000.
Za realizacijo teh napovedi Bo 

potrebno pridobiti dodatne koli-

skozi Italijo do naše meje v Šem
petru pri Novi Gorici.
4. Vpliv plinovodnega omrežja 
in uporabe zemeljskega plina za 
okolje

Cevovodi plinovodnega
omrežja so položeni v zemljo od 
enega do dveh metrov globine in 
na okolje nimajo nobenega 
vpliva. Na zemljiščih, kjer je 
omrežje speljano, se lahko odvi
jajo vsa poljedelska dela, ni pa 
dovoljeno postavljati objektov 
v bližini trase plinovoda. Pri trasi 
plinovodov skozi gozdove mo
rajo ostati 10 metrov široke po
seke. Nadzemne plinske na
prave, kot so merilno regulacij
ske postaje ipd. so v posebnih 
zgradbah ali ograjenih površinah 
in ne izpuščajo škodljivih snovi 
v okolico.

Uporabo zemeljskega plina 
namesto kurilnega olja in pre
moga lahko ocenimo pozitivno, 
ker zmanjšuje onesnaženost 
ozračja in okolice.
5. Prednosti uporabe zemelj
skega plina v primeijavi s klasič
nimi vrstami goriv

Prednosti lahko strnemo v. na
slednje ugotovitve: ' ' • '

1, 'Uporaba'zenVeljskega plina 
vpliva na izboljšanje toplotnega

poročilo, ki je v sodobnem svetu n
hnepogrešljiv člen stikov z jav-j, 

nostjo. Izdajanje in poenotenja nc 
tehnično prospektne dokumen- Jf 
tacije. Oglasne akcije, od teh boj 
ena namenjena pridobivanju dej 
ficitarnih kadrov v sozdu. ^ 

Posebna pozornost bo name jg.
njena pripravi avdiovizualne 
predstavitve IMP-ja, ki moro 
upoštevati vse posebnosti IMP' 
ja. V ta namen bo pripravljen t'j S( 
spot, zatem načrtujejo predstavi; o, 
tveni film o IMP-ju, ki naj bi se 
predstavil sporočilo o ekologiji ir L 
energiji, razen tega pa so pred vi’ 2
dena še dokumentarna snema
nja.

V tem letu naj bi prišla še bol) 
do izraza publiciteta v množični!1 
medijih, ki naj bi temeljila no! 
spremljanju, zbiranju, oblikova
nju informacij o IMP-ju 
V skladu s tem bodo poleg le 
obstoječih stikov z uredništvi p 
množičnih medijev vzpostavljen1
novi stiki. Poseben poudarek W 
dan tudi sejemskim in promocij
skim predstavitvam. ,

Še enkrat se moramo povrniti ^ 
k humanitarni dejavnosti, kjer jčloi 
predvidena določena aktivnostma 
kjer pa bo potrebno poleg proj i( 
mocijskih iskati možnosti v dalj' ki 
šem časovnem obdobju tudi z8 
čisto ekonomske učinke. V letoH \ 
njem letu je predvidena vzposta-1 11 
vitev tesnejših stikov z eno o4 f“ 
kulturnih institucij. Glede na inv j 
vesticijsko naravnanost naše dej*" 
javnosti, je predvideno posebno 
sodelovanje s kumunikacijskim1 pj 
akcijami z investitorji. l$e

Skratka pri tej aktivnosti bodo p, 
vodilo tri temeljna načela: f- Je 
jasno opredeljeni cilji, ki jih sij sv 
stern želi doseči, 2. konsistentjm 
nost med cilji, sporočilom itpj 
ciljno skupino in 3. kooordinacij8 $r
med dogodkom in promocijskim'IM
prizadevanji.

J. Votel1 
Z. Kafol £

-i vi
pi
Ar,

|Pr
,ve

izkoristka in s tem na manjšo^ 
porabo goriv; se

2. Ob uporabi zemeljske?8 ka
plina se poveča produktivno*1 ču 
naprav npr. v sušilnicah gradN' pc 
nega materiala in strojih za izde- Sp 
lavo papirja; l°č

3. Pri uporabi zemeljske?8
plina je onesnaževanje okoli® Pe 
manjše. Emisija žveplovega d' na 
oksida v zraku je povprečno °s; 
1578-krat manjša kot pri uporab' ^1 
kurilnega olja; T

4. Zemeljski plin je zelo čij1 ^
energetski vir. zato se bo z zmanf 
šanjem emisije žveplovega diok ^ 
sida obnovila vegetacija v neka ^ 
terih najbolj ogroženih predelil „g 
(Jesenice, Zasavje); pe;

5. Transport zemeljske?8 (v,
plina po cevovodih je relativno v2( 
najbolj varen in skoraj ni odvisd1 Vaj 
od vremenskih razmer; ra 1

6. Z nadomestitvijo klasični! bij
energetskih virov (kurilno olje 'be 
premog) se bodo bistveno zmanj’ dej 
šali prevozi po železnicah in ce- 'n 
stah; Prt

7. Zemeljski plin se uporablj8
tudi kot surovina (metanol);

8. Izboljšala se bo kvaliteta iz- s,a.
delkov, kjer tehnološki postop1- pg 
zahteva natančno regulacijo tefl1' ^ 
perature (železarne, pekarne. ce' ^ 
mentarne) itd. v t'

priredil: Rado Škrab8 Sg( 
Utii
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Bujno zelenje so zamenjale 
s*ale in borna trava, pojavila pa 
Se je še druga nevarnejša značil
nost: fantiči, ki so na cesti ob 

»tu' jiorju proseče in prijazno proda- 
iV'| jaH sadje, so zamenjali grozeči 
ijt 'unije s kamenjem v rokah, ki so 
;n- 11 a posebno strmih odsekih jasno 
bo 'n odločno zahtevali cigarete. Sila 

neprijetna stvar ob največji hi
trosti avtomobila 20 km na uro. 
Kljub temu, da smo v svoji 
Sorenjski zadrtosti odbili tako 
kppčijo, smo jo srečno odnesli. 
Kamenje je enkrat poletelo, ven
dar ni zadelo cilja. Drugače pa 
s° bili to kljub svarenju pred 
°dhodom edini trenutki, ko sem 
*e v tej deželi počutil nemočnega. 

iflj Ljudje so delavni in sila prijazni. 
vi' Za našo severnjaško, previdno 

naturo skoraj vsiljivi. Nič čud
nega torej, če v prazni gostilni 
Prisede Turek in prične pogovor 
0 vsemogočem. Pri plačilu uslug 
Pa je tako, kot povsod po svetu. 
Nekateri plačilo zahtevajo, drugi 
P? so ob njem užaljeni. Podkup
nino je potrebno dati pravemu 
eloveku, tistemu, ki je na vrhu. 
!° lekcijo smo dobili v nekem 
notelu ob glavni cesti, ko smo 
nagradili natakarja z zavojčkom 
cigaret. Želeli smo postaviti šotor 

. : na angleški travici v neposredni 
II oljžinj hotela in uporabiti kopal- 
‘r n,co v njegovi notranjosti. Vsa 
lSt' mdeva je izgledala sila enostav- 
r ”°> vendar samo do prihoda nata- 
ilj' Carjevega šefa, ki se z našo 

namero nikakor ni hotel strinjati. 
K strahu, da to le ni zadnji na 
hierarhični lestvici, smo se brez 
zavojčka cigaret umaknili na 
Lnkih sto metrov oddaljeno niko- 
garšnjo zemljo.

Preko suhe pokrajine smo se 
| Pripeljali v Konjo, mesto kjer so 
se v svojem osvajalnem pohodu 
Prvič za stalno naselili Turki. To 

Ve mesto, kjer je muslimanski 
si' svetnik Mevlana v XIII. st. us ra- 
ntj novil sekto dervišev. »Pridi, pridi 

ifll kdorkoli že si. Ni pomembno kaj 
'j3jSl’. si brezvernež, malikovalec 
ml a(J gorečnež. Pridi, naš samostan 

p' mesto razočaranja, pridi, 
ek! jcprav si prelomil prisego sto- 
fol yaf. pridi znova!« so bile bese- 

; katerimi je vabil veliki der-
—v,s svoje sobrate. Čudno nas- 

Pcotje v takratnih divjih časih! 
'Njegova grobnica z muzejem je 
\Prostor, ki ga obišče vsakdo z 
velikim spoštovanjem.

Nekaj sto kilometrov stran pa je 
jv suh’ pokrajini, kjer se ljudje le 

ežko prebijajo skozi življenje, 
-ler se ob hišah sušijo živalski 

i iztrebki za zimsko kurjavo in kjer 
} [e že pojavlja puščavska ladja - 

't Lamela, narava naredila novo 
3, ^do sveta. Naenkrat se pojavi 
■e Pokrajina, ki jo je težko opisati.
■ "'Prva sploh ne moreš verjeti 

°Qem, kajti prvi hip misliš, da si 
na /um. Asfaltna cesta se vije med 

l.i; Peščenimi stožci, kopicami in ste
či’ nami. Sredi teh peščencev ležijo 
t\c osamljena polja, kakor oaze iz 
ib Pivke. Ta nezemski svet, ki se je 

J' popoldanskem soncu prelival v 
jSi celih barvah pa tja do rdečerja- 
0j| v,h barv, so naselili prvi kristjani 
^ okoli leta štiristo. Izkopali so si 
;a uknje v tem lahko kopljivem 
jjjt Materialu. Pozneje so se tu 

Vselili tudi menihi, ki so v teh 
, Peščencih zapustili mnogo cer- 

:c urejenih po bizantinskem 
( Zorcu. Večino fresk so poškodo- 

6 "ek muslimani ob svojem prodi- 
■l ?.nju v notranjost. V neposredni 

!' 'žini pa se nahajajo podzemska 
lp /Pesta, ki so izkopana tudi po 
nj veser in več nadstropij globoko 
'c'P so vse od svojega nastanka v 

Nejšnjem tisočletju in pozabe v 
Ija P cejšnjem stoletju pomenila

nezavzeto trdnjavo. Ta mesta so 
iz-*'abo označena in veliko manj 
ek znana kot peščeni stolpi, vendar 
iv p se ob ogledu nisem mogel 
'vabiti misli o primerjavi s kitaj- 

L’m zidom ali piramidami, saj je 
jjav teh mestih živelo tudi do dvaj- 

■et hsoč ljudi. Mesečeva pokra- 
![}a Kappadokije pa mi je zapus- 

tudi manj prijeten spomin. V 
"Peklenski vročini, ki običajno 
y |b e.Se£a 40 stopinj C se me je 
ž °bia sončarica in po zdravniški 

skrbi Alenke me je do konca 
Potovanja spremljala rahla omo-

- „,C;i in mokra brisača ovita okoli
- g‘ave.

j Naše popotovanje se je pričelo
- nagibati k tretjemu tednu in 
~ A^° Se nam ie muditi- Preko

^nkare, sodobne prestolnice tur-
„ države, Burse, Istanbula smo 

tjPilili našo klobaso v mestu 
v-dirne.

: V(.y Pkara je sveto mesto. Tu pod 
Po‘CaStnimi °b°ki mavzoleja, 

stavljenega v čast človeku, voj

v večjem številu kakor gosi cap
ljajo za svojim, v belo tuniko 
odetim gosakom. Da, to je deže
la velikih nasprotij. Tu se meša 
Azija z Evropo, preteklost s 
sedanjostjo. To je dežela, kjer 
občasno še vedno zavre med 
narodi, obremenjenimi z zgodo
vinsko preteklostjo. Vendar je 
to tudi dežela, ki se je zavedla 
svojih možnosti, svojih lepot. To 
je uspavana lepotica, ki se je 
končno prebudila.

Diana je zaradi polomljene 
izpušne cevi neznosno rohnela. 
Zopet smo bili na cesti bratstva 
in enotnosti. Zavit v brisačo sem 
ždel na sopotnikovem sedežu. 
Pred menoj je bila še vedno slika 
mesta Edirne in njegovih minare
tov, prvi in zadnji vtis iz Turčije, 
ki se mi je najgloblje vtisnil v 
spomin. Pred menoj so se odvi
jali nešteti kilometri, slike pokra
jin, kampov in ljudi, ki smo jih 
srečali na našem popotovanju. S 
spoštovanjem sem pogledal Tur
ka, ki je poleg svojega preobteže- 
nega avtomobila počival v zele
nju. Zavedel sem se, daje beseda 
Balkanec, ki ima tako negativen 
prizvok in, pod katero sem prej

delno agrarno reformo, uvedel pomislil na Turka, pravzaprav 
latinico, osvobodil žene in pospe- namenjena nam in da nam tudi 
šil šolstvo. To pot se je Turčija popolnoma ustreza, 
približala Evropi na miren način Janez Jaklič
in ne kot osvajalka in plenilka, 
kakršna je bila v zgodovini.

Prvi stik z Istanbulom, mestom 
dveh kontinentov in dveh morij 
nudi pogled na vitke minarete, ki 
se vzpenjajo na vsakodnevnem 
zadimljenem obzorju. K veličast
nosti te slike prispeva svoj delež 
tudi ogromna silhueta visečega 
mostu, ki od leta 1973, kot prvi 
most v zgodovini človeštva, spaja 
dva kontinenta in dva dela mesta. 
Ob njem so starodavne trdnjave 
in palače ob morju kakor majhni 
pritlikavci. Ko gledaš mestne 
znamenitosti: Piavo mošejo, Ago 
Sofijo, pa lačo Topkapi, ostanke 
bizantinskega vodovoda, se 
moraš zavedati, da stojiš v mestu 
treh slavnih kraljestev; rimskega, 
bizantinskega in otomanskega. In 
prav Istanbul je ogledalo njihove 
moči. To je mesto, ki je od svo
jega nastanka v VII. stoletju p. 
n. št. vedno na prepihu. Ustano
vil ga je legendarni Grk Bizas, 
nato ga je v IV. stoletju osvojil 
rimski cesar Konstantin Veliki in 
Bizanc se je preimenoval v Kon
stantinopel, dokler ga niso v XV. 
stoletju osvojili Turki in ga prei
menovali v Istanbul. To je mesto, 
nad katerim so skozi zgodovino 
vedno divjali ognjeni viharji.

K prijetnemu vzdušju je v 
dobri meri pripomoglo dejstvo, 
da smo bili dve noči gostje mlade 
turške družine. Tu smo se, kakor 
pri našem prvem postanku pri 
slovenskih usmiljenkah v Peči, 
počutili kakor doma. Od tu smo 
se dva dneva zapored, potapljali 
v mestni vrvež, kjer vlada pravi 
sodobni Babilon. Tu naletiš na 
Armence, Turke, Kurde, Arab
ce, Grke, Jugoslovane..., ki 
nenehno hitijo za poslom, za vsa
kodnevnim koščkom kruha. Bil 
sem presenečen. Nikjer na teh 
obrazih nisem mogel najti sivine 
ali otožnosti, pa naj je bil to 
obraz čistilca čevljev, nosača ali 
uglednega zlatarja v pokritem 
bazarju. Človeka prevzame svet
la iskra tisti trenutek, ko se poiz
kuša poistovetiti s tem okoljem. 
»Kakor Turčija ni Istanbul, tudi 
Istanbul ni samo bazar in trgov
ska ulica »La — Le — LI«, po 
kateri ga poznajo naši vročični 
nakupovalno sindikalni turisti«, 
se mi je nehote vsiljevala ta pri
mera, ko sem gledal te množice, 
ki so drle skozi pokriti bazar. Tu 
vidiš vse od sodobne mlade žen
ske, delno zakritih žena, pa vse 
do popolnoma orokavičenih in v 
črnino zastrtih ženskih postav, ki

Zahvale
Ob smrti mojega očeta 

Martina Karo se zahvaljujem 
OOS Panonija in sodelavcem 
Površinske zaščite za daro
vano cvetje, izraze sožalja in 
spremstvo na njegovi zadnji 
poti.

Martin Karo

Ob smrti mojega očeta se 
iskreno zahvaljujem OOS DO 
Ten in vsem sodelavcem za 
darovano cvetje in izraze so
žalja. Lepa hvala tudi vsem, ki 
ste očeta pospremili na zadnji 
poti.

Alojz Dremelj

Ob smrti moje mame Ma
rije Prošek se iskreno zahva
ljujem sodelavcem in organi
zaciji sindikata DO Ten za 
izrečeno sožalje in darovano 
cvetje. Zahvaljujem se sode
lavcem, ki sojo pospremili na 
njeni zadnji poti.

Franc Prošek

RAZPIS
IMP Ogrevanje vodovod 

p.o., Pot k sejmišču 30, Čr
nuče vabi k sodelovanju 
strojne inženirje za opravlja
nje del na naslednjih področ
jih:

- operativno vodenje ob
jektov,

- razvoj in konstrukcije,
- vodenje nabave,

- vodenje projektivnega 
oddelka,

- prodajo storitev in proiz
vodov.

Če vas zanima delo na posa
meznih omenjenih področjih, 
se zglasite na sedežu naše or
ganizacije v Črnučah ali nas 
pokličite po telefonu 374-747 
ali 374-212 (int. 58), kjer bo
ste lahko dobili informacije.

skovodji, državniku, počiva naj
bolj priljubljen človek turškega 
naroda Mustafa Kemalpaša, bolj 
znan pod imenom Ataturk. To je 
bil človek, ki je ubogo, zdeset
kano državo v prvi svetovni vojni

iz pogorišča premagancev pope
ljal v nov svet. Bil je miselni 
vodja in začetnik napredka Tur
čije in njene evropeizacije. Uničil 
je fevdalno ureditev, izvedel

Zakaj literarno ustvarjanje, 
čemu potreba po umetniškem 
izražanju?

Vprašanje je prav tako dolgo, 
kot je dolga zgodovina umetni
škega izražanja. Ne le za elitne 
posameznike, tudi za tiste, ki ga 
rojevajo žuljave roke ljudi vseh 
poklicev, spolov, narodnosti. Li
terat ni poklic. To je duhovna 
potreba človeka, vse bolj delov
nega človeka. Ta, kadar želi ne
kaj izpovedati v pesmi ali prozi pa 
nima komu, ko mu je lepo in ga 
obdaja tesnoba, poprime za pero 
in ustvarja. Ustvarja zase, vse 
nas.

Vsebine del, ki jih ustvarjajo 
zaposleni v različnih ustanovah, 
združenem delu ali svobodni 
umetniki so sila pestre, različnih 
kvalitet. Bogate so po estetiki, 
besednih izrazih. Ali to so pove
dane enostavno z besedami, kijih 
piše življenje. Ko imaš vsa ta dela 
enkrat pred seboj, tedaj se zave
daš bogatosti duha ljudi, ki niso 
poklicni umetniki.

Srečaš se z njimi. Obrazi so le 
dobre maske za vse tisto, kar 
čutijo, mislijo, dajejo.

In ko spremljam literarna dela 
skozi aktivno udejstvovanje na 
Kulturnih srečanjih gradbenih 
delavcev Slovenije, se mi kot ne
poklicanemu za presojo vseh teh 
del vendarle utrne misel. Je mo
goče, da vsa ta armada ljudi v pi
sarnah, za stroji, v gradbenih ja
mah in jaških razmišlja tako člo
veško, tako umetniško, tako 
pristno. Vse več del je, tudi ljudi, 
ki ta dela ustvarjajo je vse več. So 
produkti časa, produkti osamelo
sti človeka v gruči ljudi. To ni 
pehanje za materialnimi dobri
nami. To so trenutki, ki se usta
vijo zato. da bi drobno iskrico 
sreče razplamteli v velik ogenj za 
vse ljudi.

* To je potrdil nastop literatov 
na jubilejnem 10. kulturnem sre
čanju gradbenih delavcev Slove
nije.

To je potrdila tudi udeležba 
IMP-eja na tem pomembnem ne- 
obhodnem srečanju literatov.

A. O.

Uvertura v »fešto«
Leto seje zavrtelo in kulturniki gradbeniki so se spet dobili, letos na 

Primorskem v Kopru, kjer je bil gostitelj kulturnih srečanj Stavbenik. 
Prireditve, ki so potekale v okviru občinskega praznika občine Koper, 
so se odvijale ves teden. Začeli so kot po navadi s srečanjem literatov, 
odprta je bila razstava likovnikov.

Finale, če se športno izrazim, 
pa je bilo srečanje pevskih zborov 
gradbenih organizacij. Ta večer 
na glavnem trgu v Kopru je, kot 
so vedeli povedati stalni sprem
ljevalci teh srečanj, bil prvovr
sten kulturni dogodek. Po dol
gem času se je spet zgodilo, da 
pevci niso nastopili sami pred 
sabo, ampak pred publiko. V ti
stih večernih urah se je zbralo kar 
veliko število poslušalcev, ki so 
prisluhnili ubranemu .petju pev
skih zborov, ki spet po besedah 
poznavalcev dosegajo visoko 
umetniško raven med ljubitelj
skimi pevskimi zbori. Med temi 
je bil tudi IMP-jev ženski zbor, ki 
je bil edini ženski, pa nič zato, je 
pa zato nastopil tudi samo eden

pevci, ki vsaj enkrat na leto 
ubrano zapojejo »tako ali pa 
tako«. Posebna poživitev večera 
je bila folklorna skupina iz Bele 
krajine z belokranjskimi plesi.

Fenomen zase, ki ga laik spet 
ne more oceniti, je bila uvertura 
v »glavno fešto«, namreč skupina 
Šotor, ki si je pridobila zaradi 
svoje popularnosti poseben pro
stor za predstavo, samo obalo 
nedaleč od MILICE. Kot pra
vijo, jez sicer še sedaj pronicam 
v vsebino oziroma si poskušam 
razložiti, kaj sem umetniškega 
podoživel na tej predstavi, ven
dar bolj razglabljam, manj mi je 
vse skupaj jasno. Ne o tem, 
v kakšne vrste avantgardo naj 
štejem to predstavo, ker so mi

nje nastopa se jasno ne bom spuš
čal, vendar pevovodkinja, ki je 
potovala z nami domov, ni bila 
najbolj zadovoljna, pa ne s pev
kami, ampak enostavno zaradi 
tega, ker se ji je zdelo, da je 
izbrala zahteven program, pa 
tudi ambient jo je malo motil in to 
čisto v strokovnem smislu. Rekla 
je, da bi lahko dobili le nekoliko 
več informacij, kje in pod kakš
nimi pogoji bodo nastopili. Pa nič 
zato, pomembno je, da so pevke 
nastopile, da jih je publika spre
jela, pa tudi zato, da so kakšno 
rekle, pa zapele mimo ostrega 
očesa dirigentke, kar tako, da se 
je vedelo in slišalo, da so se zbrali

stili, pa tudi literarna teorija tuji, 
sicer pa je težko kar koli predalč- 
kati, ko pa nimaš kaj predalčkati, 
ko pa tu ni nobene »literature«, 
kopani repa ne glave, beli plašči, 
temna očala in daljnogledi pa so 
le premalo prepričljivi, če zadeva 
nima »softa«. Saj so ljudje tudi 
eksperimentalno ugotavljali in 
eksperimentalno s ciničnimi na
smeški odhajali. Pa sem si rekel, 
cinizem, uh, to bo KOZMO PO
LITI ZEM, ja pa ni, kaj pa sploh 
je? Lepo vas prosim! Saj (ne) 
vedo, kaj delajo!

Pa na svidenje na naslednjem 
balu!

J. Votek

GOSTU LAHKO 
POGRNEM PRAŽNJI 
PRT, LAHKO PA GA 
PUSTIM ZA ČRVIVO 

MIZO...
Lepa je ta moja dežela na sončni strani Alp. Toliko lepote 
na majhnem prostoru. Raznoterosti, ki se ne ponavljajo. 

Vse to lahko radodarno ponudimo gostu ali pa ljubosumno 
zadržimo zase.

Lahko mu prijazno zaželimo dober dan ali pa zlovoljno 
odidemo mimo.

Mimogrede mu lahko povemo, da samo pri nas raste 
Blagajev volčin, ali pa tisto pravljico o Zlatorogovem 
kraljestvu. Lahko nas pa to prav nič ne briga; saj je 

vseeno, ali tujec to ve ali ne.
Gostu lahko odrežemo debelo »kajlo« domačega kruha in 
mu natočimo tiste kapljice* ki je polna sonca, ali pa ga 

pustimo lačnega. Lahko mu.. . ali pa ne... 
v Teh »lahko« je nešteto.

Če jih bomo uresničili samo drobec, potem bomo bogatejši. 
Tako in drugače. Bo že držah: turizem smo ljudje in 

turizem nas bogati.

Turizem nas bogati
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Aforizmi
GČVORI

Marsikateri govornik se k besedi oglasi tudi takrat, kadar 
nima povedati nič kaj pametnega.

Vendar je prepričan, da bo povedal kaj pametnejšega od 
katerega koli drugega.

PAMET
Marsikoga sicer res kdaj sreča pamet, vendar gre pogostoma 

le za bežno srečanje, iz katerega se ne rodi trajno prijateljstvo.

POZABA
Kadar ugotoviš, da si vse pozabil, je najbolje, če pozabiš tudi 

na to.

BESEDE, BESEDE...
O tem, da je potrebno zaustaviti rast inflacije, smo si vsi 

edini.
In vendar si to drug drugemu še kar naprej dopovedujemo na 

vseh koncih in krajih.

NIČ STAVK!
Mnogi so proti stavkam.
Predvsem tisti, ki tako ali tako iz dneva v dan samo posedajo 

po sestankih.

VSAJ TO...
Kdor dobro ve, da ničesar ne ve, je lahko vesel, da ve vsaj 

to...

GOSPODARJENJE
V razvitem zahodnem svetu gospodarijo po svoje še slabše 

kot pri nas.
Pri nas propadejo milijarde dinaijcv zaradi menic, na zahodu 

pa milijarde dolaijev zaradi delnic...

VPRAŠANJE
Zakaj vendar ne bi podpirali razvoja zasebnega sektorja? 
Saj dobro vemo, da nam pri njem ni potrebno pokrivati izgub 

kakor pri družbenem...

DOGOVARJANJE
Kdaj bomo vendar naposled sprejeli družbeni dogovor o tem, 

da seje potrebno držati tistega, o čemer se dogovorimo?!

Obvestila PD IMP
Po Poti prijateljstva gremo dne 22., 23., 24. julija. Zaradi oddaljeno

sti in cen prevozov smo se odločili za tridnevno turo v Italijo (v primeru 
lepega vremena) na naslednje vrhove: Monte Coglians - 2780 m, Monte 
Zermula - 2145 m, Creta Grauzaria - 2066 m.

1. dan: - Odhod bo ob 4. uri izpred tovarne IMP na Trati, ulica Jožeta 
Jame. Pot bo vodila mimo krajev Trbiž, Tolmezzo, Villa Santina, 
Comeglians, Forni Avoltri, Collina. Pešpot se prične na višini 1333 m in 
do koče Marinelli na višini 2112 m potrebujemo dve uri in pol. Do vrha 
pa še 3 ure, za povratek do koče, v kateri bomo prenočevali, pa 
približno 2 uri. V kočo ni divoljeno iti v čevljih, ne pozabite vzeti s seboj 
copat. Hoje bo v tem dnevu od 6 do 8 ur.

2. dan - Odhod od koče bo ob 5. uri do avtomobilov. Vračali se bomo 
do Tolmezza, tu zavijemo proti Timauu, nekoliko pred krajem Arta pa 
desno proti Paularu. Od tu naprej je še 6 km makadamske ceste do 
izhodiščne točke za Monte Zermulo. Hoje na vrh je tri ure in pol, 
povratek bo v dveh urah in pol, torej bo ta dan približno šest ur hoda.

Vožnja poteka nazaj proti Tolmezzu in v smeri proti Trbižu do kraja 
Moggio in po dolini Aupa do izhodiščne točke za pešpot. Do neoskrbo- 
vane koče (lahko se kuha, vzemite ljubo ali spalno vrečo) Tinivella, na 
višini 1280 m potrebujemo dve uri hoje.

3. dan - Najkasneje ob 6. uri bomo krenili proti vrhu Creta Grauzaria 
2066 m. Hodili bomo 3 ure do vrha in prav toliko časa nazaj, do 
avtomobilov pa še 2 uri. Od tu do Resiutte, kjer se bo prileglo 
okrepčilo, pa ni več daleč.

Oprema mora biti visokogorska: dobri čevlji, perilo in oprema proti 
dežju, smučarske palice, baterija, copati - hrana iz nahrbtnika. Obve
zen je potni list, ki mora biti veljaven!

Prijavite se do 8. julija 1988 pri poveijenikih, od 8. do 15. ure pa na 
telefon 52-069 (Oča) od 6. do 7. ure in od 12. do 13. ure.

Lastniki avtomobilov, ki ste pripravljeni peljati, povejte, koliko mest 
imate še prostih, ostali se prijavite normalno. Prijavnina za vse je 1000 
din, tisti, ki pa nimate avtomobila, plačate akontacijo 15.000 din in za 
stroške v Italiji po 30.000 lir.

Vožnje v teh treh dneh je okrog 500 km.
Bernard Klobučar-Oča 

Janez Seliškar

Nadaljevanje Slovenske planinske poti nas bo vodilo po grebenu 
južnobohinjskih gora od Vogla do Črne prsti. Odhod udeležencev bo 
v petek, 8. 7. 1988 ob 17. uri. Odpeljali se bomo z avtobusom do 
Bohinja. Povzpeti se moramo še do koče pod Bogatinom, kjer bomo 
prenočili.

Naslednji dan nas bo pot vodila preko sedla Škrbina do planine 
Razor, pa naprej preko vrha Vogla, Rodice proti Črni prsti, kjer bomo 
prenočilj. Naslednji dan pa se bomo spustili le še do Bohinjske Bistrice.

Prvi dan bo 7 do 8 ur hoje, sestop v Bistrico naslednjega dne pa 
zahteva zmerne hoje dve uri in pol.

Vodja izleta bo Seliškar.
Janez Seliškar
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Mokri na Ključu
Tradicionalni 11. pohod na Ključ, 

na katerem sodelujejo PD IMP Ljub
ljana, Športno društvo Dragomer, 
Gasilsko društvo Brezje in vojaki gar
nizije JLA Vrhnika, je bil letos zaradi 
se še znotraj močili, zato je bilo slišati 
pesem, ki se je mešala z grmenjem in 
šumenjem dežja po drevju. Predlog, 
da se vrnemo v dolino, je bil sprejet. 
Zal, vsem ni bilo mogoče to novico 
sporočiti, ker so mnogi že zapustili 
Ključ, saj so bili do kože mokri.

Dom gasilcev v vasi Brezje se je 
hitro polnil. Kmalu nas ni več zani
malo, kaj se dogaja zunaj, bili smo na 
suhem in toplem. Šolska mladina se 
je utaborila pri zakurjeni peči in ča
kala, kdaj bo žrebanje, za ostali pro
gram se niso dosti menili. Ansambel 
mladih fantov je zaigral nekaj po
skočnih viž in tako je bilo vse priprav
ljeno za začetek programa. Mešani 
pevski zbor pod vodstvom zborovo
dje tovariša Jesenovca je za uvod 
zapel nekaj pesmi. O pomenu po
hoda na Ključ in zgodovinski prete
klosti Ključa je spregovoril predsed
nik ZSMS Dragomer. Po uradnem 
delu se je začelo težko pričakovano 
žrebanje, ki gaje vsem v zadovoljstvo 
izpeljal Tone Lah. Izbral si je poleg 
komisije še cicibana, da je vlekel šte
vilke iz klobuka. Ciciban še ni poznal 
številk, zato tudi ni mogel goljufati, 
nagrado pa je imel zagotovljeno, in to 
čokolado.

Sporočilo je bilo poslano na Ključ, 
saj je bilo vodstvo že na Ključu. Do
kaj žalostna je bila podoba pohodni
kov na Ključu. Nekaj jih je bilo pod 
smrekami, nekaj pod napušči doma 
ali šankov, le malo število je bilo tako 
srečnih, da so pristali v domu. Začeli 
so imeti težave z ravnotežjem, ker so 
pripomb, zato je Tone Lah dobil

mandat te funkcije že za naslednje 
leto. Po opravljenem ceremonialu so 
začeli deliti hrano in pijačo, vmes pa 
so fantje igrali vesele viže. Pari so se 
zavrteli in se vrteli še v pozne popol
danske ure.

Ob razhajanju smo bili vsi enot
nega mnenja, daje bil dan lepo preži
vet in namen pohoda dosežen, seveda 
bi bilo veliko lepše v naravi in ob 
sončnem vremenu. Pa drugo leto 
boljše.

Zdravko Nastran

Med narcise na Golico
Planinsko društvo IMP Ljubljana 

vsako leto organizira izlet na Golico, 
da ustreže veteranom in novim udele
žencem, željnim videti lepoto Golice 
v pomladnem cvetju narcis, ko je vsa 
Golica odeta v beli plašč narave. Kar 
lepo število se nas je zbralo pod uro 
pred železniško postajo. Bili smo 
vseh starosti in spolov, zato je bila 
družba živahna in vesela. Vsi smo 
želeli preživeti dan v najboljšem raz
položenju sredi vonja cvetočih narcis.

Predno smo se odpravili na vlak, 
smo želeli kupiti karte. Tu se je ob 
navalu zataknilo. Prav 28. 5. 1988, ko 
smo mi potovali, so začele veljati 
nove cene prevozov. Blagajne na to 
nišo bile dovolj resno pripravljene, 
zato preračunavanje na nove cene ni 
šlo najbolje od rok. Veliko jih je odšlo

na vlak brez vozne karte z zagotovi
lom blagajničarke, da bodo plačali na 
vlaku brez dodatka. Predpisi so pred
pisi, zato je sprevodnik zaračunaval 
po ceniku in ne po zagotovilih blagaj
ničarke. Trenutno je bilo zaradi tega 
nekaj slabe volje. Preden smo prišli 
do Jesenic, smo že pozabili na pote
gavščino, saj nam predpisi skoraj 
vsak dan zabelijo s čim novim, kdo bi 
se potem še jezil.

Redni avtobus je že odpeljal z Jese
nic na Planino pod Golico, kamor 
smo bili tudi mi namenjeni, zato smo 
morali čakati drugi prevoz. Naš vodja 
Marjan Požar, vesel, da ima tako 
veliko skupino, je takoj odšel z Jane
zom Seliškarjem, da organizirata po
seben prevoz. Tudi cigarete ni bilo 
časa pokaditi, že je avtobus stal na 
postaji, pripravljen, da nas odpelje

pod Golico. Vsi smo se stlačili v avte 
bus, bil je tako poln. da je le s težav1 
prisopihal na Planino pod Golici1 
Veselja in razpoloženja kljub gneči11 
manjkalo.

Po izstopu iz avtobusa smo si najj 
prej naravnali kosti. V bližnjem gc 
stišču so si transverzale! že lahko iz
tisnili žig slovenske planinske pot'( 
Dobila se je kava, čaj, kaj močnejšegj 
pa ne smejo prodajati tako zgoda] 
Vodja Marjan je kolono takoj za# 
usmerjati proti Golici. V dolini 
vreme še kar dobro kazalo, pogofl 
Golice pa je bilo zavito v meglo, zal 
ni bilo pričakovati kaj dobrega. Kc 
rak za korakom smo se vzpeljali,s* 
je do koče pod Golico možno prem9 
gati 560 metrov višinske razlik9 
Kmalu so bile odveč bunde, pulovefl 
in še kaj. Ko smo prišli nad vas Pl* 
nino, se nam je odprl čudežni sve' 
Kamor je segalo oko, povsod so 
videli cvetovi narcis, kakor beli 
pihi, pogrnjeni čez poljane, da se ot 
ne more načuditi lepotam, ki jih nu( 
narava. Tudi omamni vonj nart1 
kljub vetru stalno opozarja nos, da9* 
narcise v polnem razcvetu. Nič ču“

, da ima Golica zaradi teh lep3
6
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Blegoš
Najvišji vrh v škofjeloškem pogorju 

Blegoš -1563 metrov je bil ob tradici
onalnem pohodu 8. maja 1988 dobro 
obiskan. Tako kot vseh zimskih po
hodov, so se planinci PD IMP Ljub
ljana zelo številno udeležili še zad
njega v sezoni 87/88.

Blegoš ni tako oddaljena točka, 
zato se je do podnožja mogoče pripe
ljati z rednimi avtobusi, seveda s pre
sedanjem. Izredni prevozi (brez pre
sedanja) niso bili pavočasno organizi
rani, zato smo se poslužili rednih 
prevozov. Vreme ni kazalo na najbolj 
sončno, ko smo odhajali iz Ljubljane, 
vendar' smo se polni optimizma in 
željni ture naložili v avtobus. V Sk. 
Loki smo morali prestopiti na avto
bus, ki odpelje v Javorje. V tej vasi je 
konec lepega in hitrega potovanja. 
Tu so se nahrbtniki oprijeli hrbtov in 
že smo začeli pot proti Blegoušu. 
V slabi uri smo dosegli vas Zetino. 
Tudi kakšen pulover ali srajca sta bila 
odveč, predno smo prišli v Zetino, 
čeprav je vozna cesta dobro urejena. 
Planinci pa kljub temu ceste niso pre
več veseli, saj se morajo celo pot 
izogibati avtomobilom. Letos nam je 
bilo vsaj toliko prizanešeno, da ni bilo 
prahu, velikih luž na cesti pa tudi ne.

Nekaj več kot uro in pol smo hodili 
do Črnega kala. Tu je križišče gorskih 
in gozdnih voznih poti, zato je na tem 
križišču primerno poskrbljeno z go
stinskimi uslugami. Posebnost letoš
nje ponudbe so bile specialitete do
mače kuhinje. To niso bila topla je
dila, bila pa so domača orehova po
tica, šarkelj, medeni kruhki, krofi, 
domači piškoti, in domači kruh, pe
čen v krušni peči. Planinci so se teh 
dobrot posluževali, ne zaradi lakote, 
bilo je tako vabljivo, da se ni bilo 
mogoče upreti poslasticam, ki so va
bile. Če pa takšne dobrote prodajajo 
lepa kmečka dekleta, je trgovina še 
bolj uspešna.

Po krajšem počitku smo se odločili, 
katero pot bomo izbrali, da dose
žemo vrh Blegoša. Od tu vodijo tri 
poti na vrh. Mi smo se odločili za 
grebensko pot, ki je označena z znaki 
loške planinske poti ter je najbolj 
strma, tako da si lahko grizeš kolena, 
je pa nekaj krajša. V snežnih razme
rah pot ni primerna zaradi plazovi
tega pobočja. Vrh smo dosegli v eni 
uri vsi prepoteni in potrebni okre
pčila. Nahrbtniki so kar popadali z ra
men in že so se odpirale stekleničke 
z zdravilom PREVENTIVA. Dobili

PRAVILNA REŠITEV na
gradne križanke v majski številki 
Glasnika IMP: loka, Kajuh, pes
nik, KD, rt, Lima, maestro, 
Orsk. izvod, peta, Cooper, slog. 
antrim. VE, Lora. žanr. Trajan. 
Epir. roke. lokativ, Krk. OT. 
kok. stil. dež, podloga. Ekipa, 
nered. Cadiz, od. la

Za pravilne rešitve križank 
v majski številki so bili izžrebani:

3.

Fedja CANKAR, Elektro- 
monter (7000 din)
Matjan RAKOVEC, Klima 
montaža (5000 din)
Matjaž HOČEVAR, Elektro- 
rnonter (3000 din)

NAGRADNI NATEČAJ: 
Pravilne rešitve pošljite na na

slov: IMP Glasnik. Ljubljana, Li- 
kozarjeva 6 (Nagradna križanka). 
Rešitve pošljite do 1. julija. Med 
izžrebance bomo razdelili tri na
grade v višini 15.000 dinarjev.

smo še kontrolne lističe in se odpra
vili do 172 metrov niže ležeče planin
ske koče Škofjeloškega odreda. Na 
vrhu ni bilo prijazno, saj je močno 
pihalo, razgledov pa tudi ni bilo.

Koča leži v zavetrju, zato smo po
sedli ob mizah, na brunih, po travi in 
počakali proslavo, ki je bila osrednja 
točka pohoda. Tu se je pokazalo, da 
ni dobre volje ali pa denarja. Program 
je obsegal pozdrav pohodnikom, kja- 
tek govor člana ZSMS občine Šk. 
Loka in zborno recitacijo učencev 
osemletke z Gorenje vasi. Proslava je 
minila brez kulturnega programa, kar 
pa ni najbolj pohvalno za organiza
torje pohoda. Pohod spominja na 9. 
maj, dan zmage in ga je potrebno 
proslaviti slovesno. Udeleženci po
hoda so bili vseeno razpoloženi, saj je 
bilo toliko harmonikarjev, kot da je

tekmovanje. Tudi mi smo imeli svo
jega, našega Ivana. Bil je neugnan 
v igranju, zato nas ni zeblo, čeprav je 
bilo oblačno in hladno.

Vračali smo se po južni strani Ble
goša. Na Črnem kalu smo z lističi, ki 
smo jih dobili na vrhu Blegoša, potr
dili pohod z žigom v knjižice. Bilo je 
40 planincev PD IMP Ljubljana, zato 
so nekateri dobili knjižice za prvi 
pohod. Drugi pa so dobili bronaste, 
srebrne in zlate značke, nekaj pa je 
bilo že plaket za 10-kratno udeležbo 
na pohodu. Slednji so bili še posebno 
veseli, zato je bilo potrebno nazdra
viti.

V Ljubljano smo se vračali z red
nimi prevozi, veseli, da smo uspešno 
zaključili vse zimske pohode v zadnji 
sezoni in preživeli lep dan v naravi.

ZDRAVKO NASTRAN

NAGRADNA KRIŽANKA

nega
toliko pesmi za mlade po srcu. K9 
nismo se mogli ločiti od lepih pog'£ 
dov in mamljivih vonjav, zato pa J 
fotoaparat ujel nekaj nepozabni 
spominov.

Hodili smo že nekaj več kot en 
uro. Zajela nas je megla, obenem I 
zagrnila vse lepote, ki smo jih še zda 
zdaj občudovali. Padlo je tudi nek; 
kapelj dežja, zato smo začeli postaj3 
zaskrbljeli. Kaplje so kmalu poriv 
hale, le megla se ni hotela razkadil'

Pri koči pod Golico -1530 metro'; ■ 
smo naredili daljši počitek, ne zar. 
utrujenosti, čakali smo, kaj nam 
prineslo vreme. Bile so črne megi' 
kot da bo začelo padati, vmes je pi 
močan veter, zato za vzpon na vrh 
bilo primerno. Planinci, ki so sest‘j 
pali z vrha Golice, niso poročali jj 
spodbudnega. Vodstvo pohoda sej 
po kratkem posvetu odločilo. 
vzpon na vrh opustimo in v podnov 
Golice odidemo na Pristavo. J

Že kmalu pod kočo smo ušli SI 
jemu megle. Ponovno je bilo nara'j 0] 
videti v vsej njeni lepoti, zato smo' Vi 
z lepotami opajali vse do Pristave. Č< 
so planinci odtisnili že tretji žig sl® \ 
venske planinske poti. Tudi oddat y 
nili smo se, nekaj pojedli in se pripri 
vili za povratek v dolino. Prista' 
smo zapuščali ob lepem sončnem vi1 
menu. polni lepih spominov, le G1 
lica je ostala zavita v sivo meglo.
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